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Beslutande organ Kommunfullmäktige 

Plats och tid Vänersalen, Stadshuset Kyrkogatan 2 i Mariestad kl. 18:00-21:35 
 (ajournering kl. 20:00-20:15) 

Beslutande Se nästa sida 

Övriga deltagande Hans Nyström, tf. ekonomichef § 203 
Eleonor Hultmark, sekreterare 

Utses att justera Henrik Andersson och Ola Bertilsson 

Justeringens plats och tid Kommunledningskontoret enligt överenskommelse,  
 

Sekreterare  Paragrafer §§ 201-229 
 Eleonor Hultmark  

Ordförande   
 Karin Reboli  

Justerande  
 Henrik Andersson Ola Bertilsson 
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Beslutande Karin Reboli (M), ordförande 
Göte Andersson (M), 1:e vice ordförande 
Gun-Britt Alenljung (S) 2:e vice ordförande 
Johan Abrahamsson (M), ledamot 
Richard Thorell (M), ledamot 
Sara Swahnström (M), ledamot 
Henrik Andersson (M), ledamot 
Henrik Karlsson (M), ledamot 
Yvonne Gogolin (M), ledamot 
Sten Bergheden (M), ledamot 
Elin Abrahamsson (M), ledamot 
Anders Bredelius (M), ledamot 
Malin Olsson Lundqvist (M), ledamot 
Liselotte Andersson (M), ledamot 
Anders Svensson (M), ledamot 
Ola Jonegård (M), ledamot 
Johan Magnusson (M), ledamot 
John-Gunnar Nilsson (M), ledamot 
Amin Safar (M), tjänstgörande ersättare 
Magnus Runersjö (M), tjänstgörande ersättare 
Lena Mejstedt (M), tjänstgörande ersättare 
Jonny Odhner (M), tjänstgörande ersättare 
Sven Karlsson (M), tjänstgörande ersättare 
Anders Karlsson (C), ledamot 
Jan Wahn (C), ledamot 
Therese Boman Nordlie (C), ledamot 
Sven-Inge Eriksson (KD), ledamot 
Ida Ekeroth Clausson (S), ledamot 
Janne Jansson (S), ledamot 
Linnéa Wall (S), ledamot 
Sebastian Ekeroth Clausson (S), ledamot 
Anita Olausson (S), ledamot 
Leif Udéhn (S), ledamot 
Nils Farken (S), ledamot 
Marianne Johansson (S), ledamot 
Ninni Larsson (S), ledamot 
Ola Bertilsson (S), ledamot 
Lillemor Ågren (S), ledamot 
Linda Fröberg (S), ledamot 
Marie Molin (S), tjänstgörande ersättare 
William Friedlitz (S), tjänstgörande ersättare 
Britta Wänström (V), ledamot 
Marie Engström Rosengren (V), ledamot 
Lisa Wallenstein (V), ledamot 
Bo Heijl (SD), ledamot 
Joakim Wahlström (SD), ledamot 
 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 3 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

 
 
 ANSLAGSBEVIS 

Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

Beslutande organ Kommunfullmäktige 

Sammanträdesdatum 2023-10-30 

Anslagsdatum 2023-11-03 Anslaget tas ner 2023-11-25 

Förvaringsplats för protokollet Närarkivet, Kommunledningskontoret på plan 4 i Stadshuset 
 

Underskrift 
  

 Eleonor Hultmark  
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Kommunfullmäktige 

Kf § 201 Dnr 2023/00019 

Anmälningsärenden 
  

Anmälan av kommunstyrelsen beslutade medborgarförslag 

På uppdrag av kommunfullmäktige har kommunstyrelsen beslutat om följande 
medborgarförslag: 

• Medborgarförslag om att bygga ett trygghetsboende för äldre 
kommuninvånare utan krav på biståndsbedömning  
(KS 2023/208) 

Förslaget ansågs vara besvarat då det är en fråga som redan har 
hanterats, bland annat i budgetarbetet. 

 

Anmälan av utbildningsnämndens beslutade medborgarförslag 

På uppdrag av kommunfullmäktige har utbildningsnämnden beslutat om 
följande medborgarförslag: 

• Medborgarförslag om ”Farfar talar”, att skapa mötesplatser för 
äldre, barn och unga  
(KS 2023/135) 

Förslaget avslogs med motiveringen att det inte ryms inom ramen för 
förskolans och/eller skolans uppdrag. 

 

 

Äldre- och omsorgsnämndens redovisning av beslut som ej verkställts i tid, 
kvartal 2, 2023 (KS 2023/329) 
 
Enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd och service till vissa 
funktionshindrade (LSS) är kommunens nämnd inom vård- och 
omsorgsområdet skyldig att rapportera till inspektionen för vård och omsorg 
(IVO) om beviljat bistånd enligt SoL och insatser enligt LSS som inte har 
verkställts tre månader efter beslut. Nämnden ska även rapportera om en insats 
har avbrutits eller inte verkställts på nytt inom tre månader.  

Varje kvartal ska nämnden till fullmäktige lämna en statistikrapport över hur 
många av nämndens gynnande beslut enligt SoL och LSS som inte har 
verkställts inom tre månader från dagen för respektive beslut. Rapport ska även 
lämnas över hur många av nämndens gynnande beslut som inte har verkställts 
på nytt inom tre månader från den dag då verkställigheten avbröts. 
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Äldre- och omsorgsnämnden har till dagens sammanträde överlämnat 
statistikrapport för kvartal 2, 2023. Under aktuellt kvartal fanns sex ej 
verkställda beslut om boende för vuxna enligt LSS, ett ej verkställt beslut om 
daglig verksamhet enligt LSS och två ej verkställda beslut om särskilt boende 
för äldre enligt SoL. 
 

Delårsrapport 2023 för Samordningsförbundet Skaraborg (KS 2023/519) 

Kommunalförbundet Samordningsförbundet Skaraborg har inkommit med en 
delårsrapport för 2023. Av kommunallagen (2017:725) 11 kap. 16 § framgår att 
minst en delårsrapport ska upprättas för verksamheten och att den ska anmälas 
i medlemskommunernas fullmäktigeförsamlingar. 

 

Delårsrapport 2023 för Avfall & Återvinning (KS 2023/543) 

Kommunalförbundet Avfall & Återvinning har inkommit med en delårsrapport 
för 2023. Av kommunallagen (2017:725) 11 kap. 16 § framgår att minst en 
delårsrapport ska upprättas för verksamheten och att den ska anmälas i 
medlemskommunernas fullmäktigeförsamlingar. 

 

Delårsrapport 2023 för Räddningstjänsten Skaraborg (KS 2023/541) 

Kommunalförbundet Räddningstjänsten Skaraborg har inkommit med en 
delårsrapport för 2023. Av kommunallagen (2017:725) 11 kap. 16 § framgår att 
minst en delårsrapport ska upprättas för verksamheten och att den ska anmälas 
i medlemskommunernas fullmäktigeförsamlingar. 

 

Delårsrapport 2023 för Skaraborgs kommunalförbund (KS 2023/566) 

Kommunalförbundet Skaraborgs kommunalförbund har inkommit med en 
delårsrapport för 2023. Av kommunallagen (2017:725) 11 kap. 16 § framgår att 
minst en delårsrapport ska upprättas för verksamheten och att den ska anmälas 
i medlemskommunernas fullmäktigeförsamlingar. 

 

Beslut om efterträdarval (KS 2023/466) 

Länsstyrelsens beslut om efterträdarval för Daniel Wågan Wessman för 
Sverigedemokraterna anmäls. Som ny ersättare har Kent Wessman, 
Sverigedemokraterna utsetts. 
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Beslut om efterträdarval (KS 2023/466) 

Länsstyrelsens beslut om efterträdarval för Riitta Holmblad för 
Sverigedemokraterna anmäls. Som ny ledamot har ersättaren Beatrice Barck 
utsetts. Som ny ersättare efter Beatrice Barck har Thomas Ekholm, 
Sverigedemokraterna utsetts. 

 

 

Besluten anmäls i kommunfullmäktige och läggs till handlingarna. 

 

 
Expedieras till: 
Utbildningsnämnden (nämndsekr.) 
Äldre- och omsorgsnämnden (nämndsekr.) 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 202 Dnr 2023/00463 

Frågor och interpellationer  
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Inga frågor eller interpellationer har inkommit till dagens sammanträde. 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 203 Dnr 2023/00218 

Delårsrapport 2023 för Mariestads kommun 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige godkänner delårsrapporten.  

Bakgrund 

Enligt beslutad tidsplan för ekonomiprocesser görs en förändring gentemot 
tidigare år. Tertialrapport (T1) utgår till förmån för kvartalsrapport per mars 
månad. Syftet är att under årets första månader erhålla en prognos för att ge 
möjligheter att tidigt vidtaga åtgärder. Uppföljning av verksamhet och ekonomi 
sker resterande del av året per tertial. För att uppnå ändamålsenlig och 
strukturerad uppföljning och analys av verksamhet och ekonomi sker 
uppföljning vid följande tillfällen: 

• Kvartal 1 (T1) är en bokslut- och budgetuppföljning med ekonomisk 
årsprognos. 

• Tertial 2 (T2) är en delårsrapport med ekonomisk årsprognos samt 
måluppföljning. 

• Tertial 3 (T3) är tillika årsbokslut med tillhörande årsredovisning. 

Detta är också viktigt utifrån att Sverige befinner sig i en lågkonjunktur med 
stigande priser och ökade lönekostnader. Mariestads kommuns budget för 
2023, är mycket svag vilket innebär att marginalerna är mycket små. 

Inför budgetarbetet 2023 delades socialnämnden till socialnämnden och äldre- 
och omsorgsnämnden. För att följa strukturen vid delningen behöver 10,5 
miljoner kronor fördelas om från socialnämnden till äldre- och 
omsorgsnämnden.  

Mariestads kommun prognostiserar ett resultat för 2023 om 21,8 miljoner 
kronor vilket är något över budget och prognosen i kvartal 1 på 7 miljoner 
kronor men långt ifrån det långsiktiga målet på 44 miljoner kronor.  
Förbättringen i prognosen gentemot budget med cirka 13 miljoner kronor och 
beror dels på en förbättrad skatteprognos på 27 miljoner kronor, ej utnyttjade 
reserver med mera på cirka 40 miljoner kronor som motverkas av negativa 
prognoser för exploateringsnettot på 42 miljoner kronor och försämrat 
finansnetto på 5 miljoner kronor. Kommunens verksamheter prognostiserar 
totalt ett underskott mot budget om 9 miljoner kronor. 

I samband med årsprognosen redovisas ett delårsbokslut. Delårsbokslutet per 
augusti månad visar ett resultat på 63 miljoner kronor. 
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Investeringsnivån vid delåret visar 97,5 miljoner kronor och prognostiseras 
uppgå till 200 miljoner kronor vid årets slut vilket är 251 miljoner kronor lägre 
än budget. 

Bedömning ur miljömässig dimension 
Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 
Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Delårsrapporten omfattas både av ett delårsresultat och en årsprognos. Syftet 
med delårsresultatet är att säkerställa årsprognosen. En årsprognos ger 
möjligheter att styra om resurser eller vidtaga åtgärder för att uppnå 
kommunfullmäktiges mål. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

 

Kommunstyrelsen beslutade för egen del att uppmana nämnderna att bedriva 
verksamheten inom beslutade budgetramar.  

De nämnder som prognostiserar ett underskott gentemot budget ska 
återkomma till kommunstyrelsens arbetsutskott med förslag till åtgärder för 
innevarande år. Åtgärderna ska skriftligen återredovisas till kommunstyrelsens 
arbetsutskott. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 268/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-25 

Ekonomichefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Delårsrapport för Mariestads kommun 

Nämndernas delårsrapporter 

Revisionens bedömning av delåret 
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Expedieras till: 
Samtliga nämnder  
Kommundirektör, Susanne Wirdemo 
Stabschef, Per Garenius 
Tf. ekonomichef, Hans Nyström 
Ekonomiavdelningen   
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Kommunfullmäktige 

Kf § 204 Dnr 2023/00470 

Finansuppföljning för Mariestads kommunkoncern,  
tertial 2 år 2023 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige godkänner upprättat förslag till finansuppföljning för 
Mariestads kommunkoncern vid tertial 2 år 2023. 

Bakgrund 

Finanspolicyn för kommunen och dess bolag ska ge vägledning för den 
finansiella verksamheten. Koncernens finansiella verksamhet omfattar 
likviditetsförvaltning, upplåning, leasing, placering och riskhantering.  

Under perioden januari till augusti har ingen nyupplåning genomförts och 
amortering har skett med 2,8 mkr av skuldportföljen.  

Koncernens skuldportfölj per 31 augusti är 2204,7 miljoner kronor fördelat på 
kommunen 1091,9 miljoner kronor (49,5 procent), Mariehus AB 771,5 miljoner 
kronor (35,0 procent) och VänerEnergi AB 341,2 miljoner kronor (15,5 procent). 
Snitträntan de senaste 12 månaderna har varit 1,75 procent. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

En koncernekonomisk finansiell nytta med samordning genom koncernbank. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ut social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur ekonomisk dimension. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 
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Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 269/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-21 

Finanssamordnarens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-18 

Finansrapport vid tertial 2 2023 för Mariestads kommunkoncern. 

 

Expedieras till: 
Revisionen 
Tf. ekonomichef Hans Nyström 
Finanssamordnare Lars Bergqvist 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 205 Dnr 2023/00516 

Budget 2024 för Mariestads kommun med plan för 2025-2026 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar om budget för 2024 samt flerårsplan för åren 
2025-2026 i enlighet med majoritetens förslag. 

2. Kommunfullmäktige beslutar att kommunstyrelsen under år 2024 har rätt 
att omsätta och nyupplåna inom en totallåneram för koncernbanken om 
2 650 000 000 kronor. 

3. Kommunfullmäktige beslutar om att kommunstyrelsen får besluta om 
utlåningsramar för koncernens bolag. 

4. Kommunfullmäktige beslutar om räntepåslag och administrativ avgift till 
följande kommunala bolag: 

a. Räntepåslag 2024 för VänerEnergi AB fastställs till 0,36 procent av 
bolagets nyttjade utlåningsram. 

b. Räntepåslag 2024 för Mariehus AB inklusive dotterbolag fastställs 
till 0,63 procent av bolagets nyttjade utlåningsram. 

c. Administrativ avgift 2024 fastställs till 0,07 procent av bolagens 
nyttjade utlåningsram. 

5. Kommunfullmäktige beslutar att kommunstyrelsen under år 2024 har rätt 
att omsätta lån, det vill säga låna upp belopp motsvarande belopp på de lån 
som förfaller till betalning under år 2024. 

6. Kommunfullmäktige beslutar att skattesatsen ska vara oförändrad på 21,26 
kronor. 

7. Kommunfullmäktige beslutar att ekonomichefen får i uppdrag att föra om 
budgeten 2023 för tekniska justeringar vilket avser tillkommande 
kapitalkostnader, internränta, personalomkostnadspålägg.  

8. Kommunfullmäktige beslutar att HR-chefen får i uppdrag att föra om 
budgeten för riktade insatser till berörda nämnder under åren 2025–2026.  

9. Kommunfullmäktige beslutar om att överföra hela verksamheten inom 
Mariestads kommun gällande Teknisk drift, anläggningsverksamhet och 
lokalvård till Mariestads drift och servicebolag AB från och med 2024-01-01. 

10. Kommunfullmäktige beslutar att ge ett ägardirektiv till Mariehus AB att 
överföra drift och fastighetsverksamhet till Mariestads drift och 
servicebolag AB från och med 2024-01-01. 
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11. Kommunfullmäktige beslutar att Mariehus AB ska investera i LSS-
gruppboenden under 2024 och 2025. Finansiering sker utan nyupplåning.  
 

12. Kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen i uppdrag att revidera 
investeringsbudgeten för åren 2024-2026 senast i tertial 1 2024.  
 

13. Utdelningen till Mariestads stadshus AB från VänerEnergi AB fastställs till 
10,5 miljoner kronor varav Mariestads andel är 88 procent.  

 
14. Budgetdokumentet ”Majoritetens mål och budget 2024 med plan 2025-

2026. Tillägg till mandatperiodens inriktningsbudget” kompletteras med 
följande punkt gällande fokusområden (sidan 4): 
”Att vi arbetar för att antalet barn i barngrupperna kopplas till antalet barn 
per pedagog och succesivt minskar”. 

 
Reservation 
Ledamöterna för Socialdemokraterna reserverar sig mot beslutet till förmån för 
eget budgetförslag samt Janne Janssons (S) yrkande. 

Ledamöterna för Vänsterpartiet reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
budgetförslag samt Marie Engström Rosengrens (V) yrkande. Vidare reserverar 
sig ledamöterna för Vänsterpartiet skriftligt mot beslutspunkterna 9, 10 och 11 
enligt följande: 

Vänsterpartiet har valt att reservera sig mot beslutet i punkterna 9, 10 och 11. Vi menar 
att det bland annat saknas underlag såsom konsekvensanalyser, ekonomiska underlag samt 
information om fackliga kontakter. Dessutom har tekniska nämnden inte beretts möjlighet 
att yttra sig.  

Vi menar att det måste finnas en ärendeberedning som ger fullmäktige ett tillförlitligt och 
fullständigt underlag för beslut. Beredningen har en viktig demokratisk funktion. Den ger 
medborgarna möjlighet att följa ett ärendes behandling innan fullmäktige fattar beslut. Det 
handlar om medborgarnas förtroende för fullmäktige. Därför är en allsidig beredning av 
ärendena av stor betydelse. Det är också viktigt att de nämnder som berörs av ett beslut får 
möjlighet att lämna sina synpunkter. 

I Kommunallagen 5 kap 26 § uttrycks beredningstvånget så här: 
”Innan ett ärende avgörs att fullmäktige, ska det ha beretts antingen av en nämnd var 
verksamhetsområde ärendet berör eller av en fullmäktigeberedning.” 

Bakgrund 

I fastställd policy för verksamhet – och ekonomistyrning beskrivs 
budgetprocessen. Enligt mål - budgetprocessen bereds budgetunderlaget av 
kommundirektörens ledningsgrupp och överlämnas till den politiska 
beslutsprocessen i september för att beslutas av Kommunfullmäktige i 
november.  

Budgeten utgår från kommunfullmäktiges fastställda mål för mandatperioden.  
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De senaste årens inflations- och ränteuppgång har lett till en ekonomisk 
inbromsning och svensk BNP faller med 0,6 procent i år. Nästa år väntas en 
svag uppgång (+1 procent) men Sverige befinner sig fortfarande i 
lågkonjunktur. Även om inflationen sjunker kommer den högre prisnivån och 
ränteutgifterna att bestå, vilket medför en ihållande urholkning av köpkraften 
för alla sektorer i ekonomin. Den höga inflationen ger kraftigt ökade 
pensionskostnader och höga prisökningar i verksamheterna vilket leder till att 
det reala skatteunderlaget urholkas och minskar med över 2 procent 2023 och 
2024 med 0,5 procent. 

Moderaterna har upprättat ett förslag till budget 2024 med plan 2025-2026. 
Det ekonomiska läget gör att nämndernas ramar, inte kompenserats på samma 
sätt som tidigare med löneindex, demografi och inflationsindex. Detta för att få 
ett positivt resultat för budgetperioden. 
 
I förslaget till budget framgår att teknisk drift, anläggningsverksamhet och 
lokalvård övergår till Mariestads drift och servicebolag tillsammans med 
Mariehus AB:s drift och fastighetsverksamhet för att möjliggöra 
stordriftsfördelar och optimera arbetssätt. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Johan Abrahamsson (M) yrkar bifall till majoritetens budgetförslag till beslut 
samt tillstyrker kommunstyrelsens förslag till beslut i sin helhet. 

 

Janne Jansson (S) yrkar bifall till Socialdemokraternas budgetförslag. Vidare 
yrkar Jansson (S) avslag till beslutspunkterna 9, 10 och 11. 

Sebastian Ekeroth Clausson (S) och Nils Farken (S) yrkar bifall till 
Socialdemokraternas budgetförslag.  

 

Marie Engström Rosengren (V) yrkar bifall till Vänsterpartiets budgetförslag. 
Vidare yrkar Rosengren (V) avslag till beslutspunkterna 9, 10 och 11.  
Slutligen yrkar Rosengren (V) enligt följande: Ansvaret för den gröna omställningen 
bör delas mellan staten och kommunsektorn, vilket innebär att staten bör ta ett ökat 
ekonomiskt ansvar, jämfört med idag. Vi föreslår därför att kommunen uppvaktar 
regeringen angående behovet av statligt stöd med anledning av den expansion som Mariestads 
kommun står inför. 

Britta Wänström (V) och Lisa Wallenstein (V) tillstyrker Marie Engström 
Rosengrens (V) yrkanden och ställer sig bakom Vänsterpartiets budgetförslag. 
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Anders Karlsson (C) ställer sig bakom majoritetens budgetförslag och tillstyrker 
kommunstyrelsens förslag till beslut i sin helhet.  
Vidare yrkar Karlsson (C) om tillägg till majoritetens budgetdokumentet som 
innebär att den dokumentet kompletteras med ytterligare en punkt gällande 
fokusområden (sidan 4): ”Att vi arbetar för att antalet barn i barngrupperna 
kopplas till antalet barn per pedagog och succesivt minskar”. 

 

Johan Abrahamsson (M) tillstyrker Anders Karlssons (C) tilläggsyrkande. 

 

Sven-Inge Eriksson (KD) ställer sig bakom majoritetens budgetförslag och 
tillstyrker kommunstyrelsens förslag till beslut i sin helhet, samt tillstyrker 
Anders Karlssons (C) tilläggsyrkande. 

 

Henrik Andersson (M) ställer sig bakom majoritetens budgetförslag och 
tillstyrker kommunstyrelsens förslag till beslut i sin helhet. 

 

Ordförande finner att det finns tre förslag till beslut.  

Dels majoritetens budgetförslag med kommunstyrelsens föreslagna 
beslutspunkter tillsammans med Anders Karlssons (C) tilläggsyrkande.  

Dels Socialdemokraternas budgetförslag med avslag till kommunstyrelsens 
förslag i beslutspunkterna 9, 10 och 11. 

Slutligen Vänsterpartiets budgetförslag med Marie Engström Rosengrens (V) 
tilläggsyrkande samt avslag till kommunstyrelsens förslag i beslutspunkterna 9, 
10 och 11. 

 

Följande propositionsordning godkänns av kommunfullmäktige: 

Majoritetens budgetförslag med kommunstyrelsens förslagna beslutspunkter 
tillsammans med Karlssons (C) tilläggsyrkande utses som huvudförslag. 

 

För att få fram ett motförslag till huvudförslaget ställer ordförande 
Socialdemokraternas budgetförslag med avslag till kommunstyrelsens förslag i 
beslutspunkterna 9, 10 och 11 och Vänsterpartiets budgetförslag med 
tilläggsyrkande samt avslag till kommunstyrelsens förslag i beslutspunkterna 9, 
10 och 11 under proposition. 

 

Ordförande finner att Socialdemokraternas budgetförslag med avslag till 
kommunstyrelsens förslag i beslutspunkterna 9, 10 och 11, utses som 
motförslag. 
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Ordförande ställer majoritetens budgetförslag med kommunstyrelsens 
föreslagna beslutspunkter tillsammans med Anders Karlssons (C) 
tilläggsyrkande, och Socialdemokraternas budgetförslag tillsammans med avslag 
till kommunstyrelsens förslag i punkterna 9, 10 och 11 under proposition och 
finner att kommunfullmäktige beslutar i enlighet med majoritetens förslag till 
beslut. 

 

Omröstning begärs.  

Omröstning genomförs i enlighet med den av kommunfullmäktige godkända 
propositionsordningen: 

  
Den som vill att kommunfullmäktige ska besluta i enlighet med majoritetens 
budgetförslag tillsammans med tillstyrkande av kommunstyrelsens föreslagna 
beslutspunkter tillsammans med Anders Karlssons (C) tilläggsyrkande röstar 
JA.  
 
Den som vill att kommunfullmäktige ska besluta i enlighet med 
Socialdemokraternas budgetförslag tillsammans med avslag till 
kommunstyrelsens förslag i punkterna 9, 10 och 11 röstar NEJ.  
  
Vid omröstningen avges 28 JA-röster, 15 NEJ-röster, 3 avstår från att rösta 
samt 3 ledamöter är frånvarande. Hur var och en röstat framgår av bilagd 
omröstningslista, protokollsbilaga 1. 
 
Kommunfullmäktige har därmed beslutat i enlighet med majoritetens 
budgetförslag med kommunstyrelsens föreslagna beslutspunkter tillsammans 
med Anders Karlssons (C) tilläggsyrkande. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 270/23 

Ekonomiavdelningens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-23 

Majoritetens mål och budget 2024 med plan 2025-2026 

Socialdemokraternas budget 2024 med plan 2025-2026 

Vänsterpartiets budget 2024 med plan 2025-2026 

Presidiets beredning av budget för revisionen 

Hemställan om anslag för revisionsverksamheten 2024 
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Expedieras till: 
Kommundirektören 
Ekonomichefen 
Budgetcontroller Ida Nilsson 
Samtliga nämnder (via nämndsekr.) 
Samtliga förvaltningschefer 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 206 Dnr 2023/00504 

Riktlinjer för kommunstyrelsens uppsiktsplikt 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar att anta upprättat förslag till riktlinjer för 
kommunstyrelsens uppsiktsplikt.  

2. Riktlinjerna ska delges samtliga nämnder och bolag i kommunkoncernen. 

Reservation 

Ledamöterna för Vänsterpartiet reserverar sig till förmån för Britta Wänströms (V) 
tilläggsyrkande. 

Bakgrund 

Varje nämnd och bolag i kommunen har via reglemente eller ägardirektiv från 
kommunfullmäktige fått ett uppdrag att bedriva verksamhet. Kommunstyrelsen 
har därtill fått ett särskilt ansvar med ett övergripande uppdrag när det gäller att 
styra, leda och följa upp den kommunala verksamheten å fullmäktiges vägnar.  

Det innebär bland annat att kommunstyrelsen, på ett systematiskt sätt ska 
främja och kontrollera så att kommunens nämnder, verksamheter och bolag 
bedrivs och utvecklas i enlighet med fullmäktiges beslut, lagar, förordningar och 
gällande styrdokument.  

Kommunstyrelsen antog år 2016 en rutin för kommunstyrelsens uppsiktplikt 
över de kommunala bolagen, men något samlat dokument som beskriver 
innebörden av uppsiktsplikten och hur den utövas gentemot såväl nämnder och 
bolag som kommunalförbund och verksamhet enligt avtalssamverkan har inte 
tidigare funnits.  

Syftet med riktlinjerna är att beskriva vad kommunstyrelsens uppsiktsplikt 
innebär och hur kommunstyrelsen ska fullgöra sitt ansvar. Riktlinjerna ska 
också klargöra förväntningarna på styrelsen, nämnderna och bolag samt vara ett 
stöd för förvaltningar, verksamheter och bolag att planera det praktiska arbete 
som behöver göras inom ramen för uppsiktsplikten. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende varvid 
ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  
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Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar bland annat hur samhället är organiserat 
och om samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. Kommunens 
verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar för 
medborgarnas delaktighet.  

 

Riktlinjerna bidrar till en rättssäkerhet, tydlig och transparent verksamhet  

då de tydliggör uppdrag och ansvar för såväl kommunstyrelsen, nämnder, bolag 
som förvaltningar, verksamheter och bolag. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Att ha tydliga riktlinjer med färdiga mallar till som stöd i arbetet syftar till att 
både förenkla, effektivisera och samtidigt höja kvalitén. När rutinerna är 
inarbetade kan arbetet förhoppningsvis bli mer tidseffektivt vilket innebär att 
omfattningen av tid som tidigare lagts på att sammanställa underlag inför till 
exempel dialogmöten kan minskas och därmed frigörs tid för annat arbete. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Britta Wänström (V) yrkar om följande tillägg i ”Mall för nämndernas 
rapportering inför dialogmöte med kommunstyrelsen.” Vid dialogmötena ska 
nämnderna redogöra för: 

- Strategi för Agenda 2030 – uppföljning av mål/indikatorer 

- Hur barnkonventionen beaktas 

 

Johan Abrahamsson (M) tillstyrker kommunstyrelsens förslag samt yrkar avslag 
till Wänströms (V) tilläggsyrkande. 

 

Ordförande ställer först Wänströms (V) tilläggsyrkande och Abrahamssons (M) 
avslagsyrkande under proposition och finner att kommunfullmäktige beslutar 
att avslå tilläggsyrkandet. 
 

Ordförande tar därefter upp kommunstyrelsens förslag och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med kommunstyrelsens förslag till 
beslut. 
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Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 250/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-27 

Administrative chefens och koncernkoordinatorns tjänsteskrivelse, daterad 
2023-09-27 

Riktlinjer för kommunstyrelsens uppsiktsplikt 

Mall för bolagsstyrningsrapport  

Mall för nämndernas rapportering vid dialogmöte 

 

Expedieras till: 
Enheten för demokratistöd 
Socialnämnden 
Äldre- och omsorgsnämnden 
Tekniska nämnden 
Utbildningsnämnden 
VänerEnergi AB 
Mariehus AB 
Mariestads Tillväxtaktiebolag 
Mariestads Stadshus AB 
Kommunrevisionen 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 207 Dnr 2023/00500 

Reglemente för krisledningsnämnd 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige godkänner upprättat reglemente för krisledningsnämnd. 

Bakgrund 

Enligt Kommunallagen (2017:725) ska fullmäktige anta reglementen om 
nämndernas verksamhet och arbetsformer (KL 6 kap. 44 §).  

Myndigheten för samhällsskydd och beredskap (MSB) framhåller i dokumentet 
Juridisk vägledning – Kommuners och regioners åtgärder inför och vid extraordinära 
händelser att kommunala nämnders verksamhet och arbetsformer ska preciseras i 
reglementen fastställda av kommunfullmäktige. Detta gäller även 
krisledningsnämnden. Vidare framhåller MSB att krisledningsnämnden, vid 
extraordinära händelser, får överta uppgifter inom olika verksamhetsområden 
från andra nämnder inom de ramar som fullmäktige beslutat i reglementet. 

I överenskommelsen mellan MSB och Sveriges Kommuner och Regioner 
avseende Överenskommelse för kommunernas krisberedskap 2023 framgår att 
fullmäktige ska anta reglementen om nämndernas verksamhet och arbetsformer 
i enlighet med Kommunallagen (6 kap. 44 §). 

Kommunstyrelsens reglemente 

I kommunstyrelsens reglemente framgår att: Kommunstyrelsen är 
krisledningsnämnd och ska fullgöra lagstadgade uppgifter under extraordinära 
händelser i fredstid enligt lagen (2006:544) om kommuners och landstings 
åtgärder inför och vid extraordinära händelser i fredstid och höjd beredskap 
(LEH). 

Vidare framgår i kommunstyrelsens reglemente att: Kommunstyrelsens 
arbetsutskott även är krisutskott. Utskottet ansvarar för kommunstyrelsens 
uppgifter som krisledningsnämnd med undantag av beslut om de ekonomiska 
ramarna för den extraordinära händelsen. I den frågan beslutar 
kommunstyrelsen. Krisutskottet äger även rätt att hänskjuta frågor till 
kommunstyrelsen (krisledningsnämnden) för beslut. Utskottet ska ha hand om 
kommunstyrelsens lednings- och samordningsuppgifter vid extraordinär 
händelse i fredstid och höjd beredskap som anges i § 7. 

Enheten för demokratistöd har upprättat förslag till reglemente för 
krisledningsnämnden. Det upprättade förslaget överensstämmer med 
kommunstyrelsens reglemente i de delar som avser krisledningsnämndens och 
krisutskottets uppdrag, verksamhet och arbetsformer. 
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Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens 
miljömässiga förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar bland annat hur samhället är organiserat 
och om samspelet mellan myndigheter och kommuninvånare. Kommunens 
verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk och skapa förutsättningar för 
medborgarnas delaktighet.  

Reglementet bidrar till en rättssäkerhet, tydlig och transparent verksamhet vid 
eventuella extraordinära händelser i fredstid och vid höjd beredskap. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens ekonomiska 
förhållande. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 251/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

Administrativa chefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-25 

Förslag till reglemente för krisledningsnämnden. 

 

Expedieras till: 
Samhällsbyggnadschef Niklas Brandt  
Stabschef Per Garenius  
Administrativ chef Ola Blomberg  
Administrativ koordinator Eleonor Hultmark 
Kommunsekreterare Rebecka Tropp  
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Kommunfullmäktige 

Kf § 208 Dnr 2023/00493 

Försäljning av vätgas/solcellsanläggning till VänerEnergi AB 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar om att sälja vätgasanläggningen till VänerEnergi 
AB till bokfört värde, vilket den 1 januari 2023 uppgick till 2 500 000 kronor. 

Bakgrund 

Solcellsparken och vätgasproduktionen redovisas gemensamt som en 
anläggning och går under benämningen vätgasanläggningen.  

I dag äger Mariestads kommun vätgasanläggningen vid Haggården men driften 
för anläggningen har utförts och bekostats av VänerEnergi AB. I och med 
försäljningen kommer både ägande och drift vara inom VänerEnergis 
verksamhetsområde.  

Enligt beslut av kommunfullmäktige 2023 (§ 95) framgår det av ägardirektivet 
till VänerEnergi AB, att bolaget ska erbjuda ett varierat utbud av tjänster inom 
energiområdet och aktivt verka för utveckling av nya former för hållbar 
energiförsörjning, inom produktion, lagring och distribution. Därmed följer 
försäljningen beslutat ägardirektiv. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Överlåtelsen av vätgasanläggningen till en huvudman som är specialiserad på 
energiproduktion kommer att underlätta den gröna omställningen i flera 
avseenden.  

Vätgasen används i kommunens verksamheter som hemtjänst, teknisk 
förvaltning och bil pool. Tankstationen är förutom det ändamålet också öppen 
för allmänheten att använda sig av. Anläggningen kommer fortsatt att stärka 
Mariestads ställning som en demonstrationsplats för industriell förnyelse och 
inspirationskälla för de som arbetar utifrån ett hållbarhetsperspektiv.  

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 
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Bedömning ur ekonomisk dimension 

Försäljning från Mariestads kommun till bolaget är enligt bokfört värde utifrån 
Mariestads kommuns balansräkning. Det bokförda värdet för 
vätgasanläggningen per den 1 januari 2023 var 2 500 000 kronor.  

Att verksamheten hamnar under en huvudman innebär ökade möjligheter att 
förbättra de ekonomiska förutsättningarna ur ett kommunkoncernperspektiv. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

 

Kommunstyrelsens beslutade för egen del att till kommunfullmäktiges 
sammanträde ska det bokförda värdet säkerställas. 

Behandling på sammanträdet 

Johan Abrahamsson (M) tillstyrker kommunstyrelsens förslag samt yrkar att 
beslutet kompletteras med uppgift om att det bokförda värdet den 1 januari 
2023 uppgick till 2 500 000 kronor 

 

Janne Jansson (S) yrkar att försäljningen av vätgasanläggningen till VänerEnergi AB 
sker endast under förutsättning att styrelsen för VänerEnergi AB säger ja till att 
köpa densamma. 
 

Marie Engström Rosengren (V) tillstyrker Janssons (S) yrkande. 

 

Johan Abrahamsson (M) yrkar avslag till Janssons (S) tilläggsyrkande. 

 

Ordförande ställer Janssons (S) tilläggsyrkande och Abrahamssons (M) 
avslagsyrkande under proposition och finner att kommunfullmäktige beslutar 
att avslå Janssons (S) tilläggsyrkande. 

 

Ordförande tar därefter upp kommunstyrelsens förslag till beslut tillsammans 
med Abrahamssons (M) kompletterande uppgift om det bokförda värdet och 
finner att kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 
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Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 248/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

Ekonomidirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-26 

 

Expedieras till: 
VänerEnergi AB 
Ekonomidirektör, Christina Olsson 
Ekonomienheten 
Töreboda kommun 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 209 Dnr 2023/00526 

Uppsägning av avtal inom området samhällsbyggnad 
mellan Mariestads, Töreboda och Gullspångs kommuner 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar, att för Mariestads kommuns del, säga upp 
samverkansavtalet inom området samhällsbyggnad mellan Mariestads, 
Töreboda och Gullspångs kommuner. 

2. Kommunfullmäktige önskar att avtalet upphör att gälla senast 2023-12-31. 
Överlämning av Törebodas och Gullspångs planärenden ska ske innan 
avtalet upphör att gälla. 

3. Ett nytt samverkansavtal avseende kart- och mätenheten ska upprättas. 
Kart- och mätverksamheten utgör en del av befintligt samverkansavtal. 

Bakgrund 

I november och december år 2019 beslutade fullmäktigeförsamlingarna i 
Mariestad, Töreboda och Gullspång att inrätta en gemensam organisation för 
arbetet med fysisk planering (avtalsreglerad samverkan). Den gemensamma 
planavdelningen etablerades från och med den 1 januari 2020. 

I Mars och april år 2021 beslutade fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, 
Töreboda och Gullspång att anta ett nytt samverkansavtal inom området 
samhällsbyggnad. Det nya avtalet omfattade, utöver planverksamheten, även 
kart- och mätverksamheten. Avtalet ersatte det tidigare samverkansavtalet om 
gemensam planenhet. 

MTG-styrgrupp beslutade 2023-05-30 att rekommendera 
fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, Töreboda och Gullspång att säga upp 
samverkansavtalet inom området samhällsbyggnad. Överlämning av Töreboda 
och Gullspångs planärenden skulle ske 2023-10-31 och ett nytt avtal skulle 
tecknas avseende gemensam kart-och mätverksamhet som utgör en del av 
befintligt avtal.  

Då fullmäktigeförsamlingarna behandlade förslaget till uppsägning av 
samverkansavtalet inom området samhällsbyggnad innefattade ärendet även 
beslut om andra samverkansavtal och samverkansformer inom MTG. Det 
framgick tydligt i fullmäktigeförsamlingarnas beslut att beslutet enbart gäller 
under förutsättning att samtliga kommuner fattar likalydande beslut. Då 
fullmäktigeförsamlingarnas beslut var skiljaktiga på flera punkter gäller därmed 
inte de beslut som fattades. 
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Enligt gällande samverkansavtal kan deltagande kommun säga upp avtalet. En 
uppsägning blir gällande vid månadsskiftet 12 (tolv) månader efter att avtalet 
sagts upp.  

Mariestads kommun önskar att befintligt avtal upphör omgående, dock senast 
2023-12-31. Överlämning av Törebodas och Gullspångs planärenden ska ske 
innan avtalet upphör att gälla.  

I enlighet med MTG-styrgrupps rekommendation ska ett nytt samverkansavtal 
avseende kart- och mätenhet upprättas innan befintligt samverkansavtal inom 
området samhällsbyggnad upphör att gälla. Kart- och mätverksamheten utgör 
en del av befintligt samverkansavtal. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens 
miljömässiga förhållande 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där 
människor lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar 
även hur samhället är organiserat och samspelet mellan myndigheter och 
kommuninvånare. Kommunens verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk 
och skapa förutsättningar för medborgarnas delaktighet.  

Ärendet har ingen direkt påverkan på den sociala dimensionen. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det är i dagsläget svårt att avgöra om ärendet har någon påverkan på 
kommunens ekonomiska förhållande. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 
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Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 255/23 

Administrativa chefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-10-09 

Befintligt avtal gällande samverkan inom området samhällsbyggnad mellan 
Mariestads, Töreboda och Gullspångs kommuner. 

 

Expedieras till: 
Töreboda kommun 
Gullspångs kommun 
Planchef Adam Johansson 
Kommunchef Michael Nordin 
Kommundirektör Mats Öman 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 210 Dnr 2020/00323 

Uppsägning av samverkansavtal om gemensam 
ekonomiavdelning inom Mariestads, Töreboda och 
Gullspångs kommuner 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige bekräftar att Töreboda och Gullspångs kommuner har 
sagt upp gällande samverkansavtal avseende gemensam ekonomiavdelning. 
Töreboda och Gullspångs kommuner har även framfört önskemål om att 
avtalet ska avslutas den 30 november 2023. 

Kommunfullmäktige beslutar att tillmötesgå önskemålet från Töreboda och 
Gullspångs kommuner. Samverkansavtalet om gemensam ekonomiavdelning 
inom Mariestads, Töreboda och Gullspångs kommuner upphör därmed att 
gälla den 30 november 2023. 

Bakgrund 

Under senhösten år 2020 beslutade fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, 
Töreboda och Gullspång att godkänna upprättat förslag till samverkansavtal för 
att etablera en gemensam ekonomiavdelning. Den gemensamma 
ekonomiavdelningen etablerades från och med den 1 januari 2021. 

MTG-styrgrupp beslutade 2023-05-30 att rekommendera 
fullmäktigeförsamlingarna i Mariestad, Töreboda och Gullspång att säga upp 
samverkansavtalet om gemensam ekonomiavdelning. I enlighet med 
styrgruppens rekommendation skulle den gemensamma ekonomiavdelningen 
upphöra 2023-10-31. 

Då fullmäktigeförsamlingarna behandlade förslaget till uppsägning av 
samverkansavtalet om gemensam ekonomiavdelning innefattade ärendet även 
beslut om andra samverkans-avtal och samverkansformer inom MTG. Det 
framgick tydligt i fullmäktigeförsamlingarnas beslut att beslutet enbart gäller 
under förutsättning att samtliga kommuner fattar likalydande beslut. Då 
fullmäktigeförsamlingarnas beslut var skiljaktiga på flera punkter gäller därmed 
inte de beslut som fattades. 

Fullmäktigeförsamlingarna i Töreboda och Gullspång beslutade under 
september månad ensidigt att säga upp samverkansavtalet om gemensam 
ekonomiavdelning. Fullmäktigeförsamlingarna tog dock inte ställning till när 
samverkansavtalet ska upphöra. 
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Enligt gällande samverkansavtal kan deltagande kommuner säga upp avtalet. En 
uppsägning blir gällande vid månadsskiftet 24 (tjugofyra) månader efter att 
avtalet sagts upp.  

Kommunstyrelsernas ordförande samt kommuncheferna i Töreboda och 
Gullspångs kommuner har i en skrivelse upprättad 2023-09-29 framfört 
önskemål om att avtalet ska avslutas den 30 november 2023. 

Mariestads kommun kommer att värna medarbetarnas arbetsmiljö på 
ekonomiavdelningen under den förestående avvecklingen av den gemensamma 
ekonomiavdelningen. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens 
miljömässiga förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där 
människor lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar 
även hur samhället är organiserat och samspelet mellan myndigheter och 
kommuninvånare. Kommunens verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk 
och skapa förutsättningar för medborgarnas delaktighet.  

Ärendet har ingen direkt påverkan på den sociala dimensionen. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det är i dagsläget svårt att avgöra om ärendet har någon påverkan på 
kommunens ekonomiska förhållande. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 256/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2020-09-09 

Uppsägning av samverkansavtal gemensam ekonomiavdelning MTG 

Protokollsutdrag Töreboda kommunfullmäktige § 104/23 
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Protokollsutdrag Gullspång kommunfullmäktige § 158/23 

 

Expedieras till: 
Töreboda kommun 
Gullspångs kommun 
Tf. ekonomichef Hans Nyström 
Biträdande ekonomichef Anders Bernhall 
Kommunchef Michael Nordin 
Kommundirektör Mats Öman 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 211 Dnr 2023/00224 

Redovisning av motioner och medborgarförslag som är 
under beredning oktober 2023 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Redovisningen antecknas till protokollet. 

Bakgrund 

Enligt kommunallagen ska de motioner och medborgarförslag som inte har 
färdigbehandlats redovisas för kommunfullmäktige två gånger årligen, i april 
och i oktober. 

Enheten för demokratistöd har upprättat en sammanställning över dessa 
motioner och medborgarförslag. 

Totalt är 15 motioner och 16 medborgarförslag under beredning i kommunens 
olika förvaltningar. 

Sedan förra redovisningen i kommunfullmäktige den 24 april 2023 har  
5 motioner och 18 medborgarförslag behandlats av fullmäktige och nämnder. 

Underlag för beslut 

Tjänsteskrivelse – Redovisning av motioner och medborgarförslag som är 
under beredning oktober 2023 

 

Sammanställning över motioner och medborgarförslag som är under beredning 
oktober 2023 

 

 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 34 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 212 Dnr 2022/00233 

Motion om att stärka kameraövervakningen i kommunen 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att motionen ska anses vara besvarad utifrån 
redan pågående arbete med LOV3-områden. 

Bakgrund 

Riitta Holmblad (SD) har i en motion till kommunfullmäktige föreslagit att 
Mariestads kommun ska stärka kameraövervakningen för att underlätta polisens 
arbete genom att utöka placeringen av övervakningskameror på kommunala 
marker.  

Vidare föreslås att en samfinansieringsmodell tas fram där privata näringsidkare 
och deras fastighetsägare kan få ekonomiskt stöd för att placera 
övervakningskameror utomhus. 

Kommunfullmäktige har i beslut den 20 juni 2022 (§ 53) överlämnat motionen 
till kommunstyrelsen för beredning. 

Rättslig reglering av kamerabevakning 

Tillståndsplikt vid kameraövervakning regleras i lag om kamerabevakning 
(2018:1200). Syftet med lagen är att tillgodose behovet av kamerabevakning för 
berättigade ändamål och att skydda fysiska personer mot otillbörligt intrång i 
den personliga integriteten vid sådan bevakning. Då kamerabevakning i de allra 
flesta fall innebär en behandling av personuppgifter är det ett ofrånkomligt krav 
att dataskyddsförordningens bestämmelser ska följas. Det innebär att den som 
vill kamerabevaka måste stödja sin behandling på en rättslig grund för att den 
ska vara tillåten. 
 

Med kamerabevakning avses: 

1. att en tv-kamera, ett annat optisk-elektroniskt instrument eller en därmed 
jämförbar utrustning, utan att manövreras på platsen, används på ett sätt 
som innebär varaktig eller regelbundet upprepad personbevakning, 

2. att en separat teknisk anordning för avlyssning eller upptagning av ljud 
används i samband med sådan användning av utrustning som avses i 1, eller 

3. att en separat teknisk anordning används för att behandla bild- och 
ljudmaterial som tagits upp med sådan utrustning som avses i 1 eller 2. 
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Bevakningskameror kan ha olika syften, dels skadeförebyggande, dels 
trygghetsskapande. Det som skiljer övervakningen åt är vad som övervakas. 
Den skadeförebyggande kamerans syfte kan exempelvis vara att bevaka en 
fastighetsfasad och är enklare att få tillstånd för. Den trygghetsskapande 
kamerans syfte är att bevaka ett större område som allmänheten har tillträde till. 
Denna typ av kamera är avsevärt svårare att få tillstånd för. 

 

Beslut om tillstånd för kamerabevakning samt tillsyn 

Fram till den 1 augusti 2018 ansvarade länsstyrelserna i Sverige för beslut om 
tillstånd för kamerabevakning och myndigheten hade även ett visst 
tillsynsansvar.  

Integritetsskyddsmyndigheten (IMY) (hette tidigare Dataskyddsmyndigheten), 
var tidigare ansvarig tillsynsmyndighet för kamerabevakning på platser dit 
allmänheten inte hade tillträde och hade även ett centralt tillsynsansvar. Efter 
införandet av den nya kamerabevakningslagen samlades i stället det totala 
ansvaret för kamerabevakning hos IMY. Det innebär att IMY tagit över 
ansvaret för frågor och beslut om tillstånd till kamerabevakning från 
länsstyrelserna och även blivit ensamt ansvarig tillsynsmyndighet. 

 

Krav på tillstånd för kamerabevakning 

Tillstånd till kamerabevakning av en plats dit allmänheten har tillträde krävs, om 
bevakningen ska bedrivas av: 

1. en myndighet, eller 

2. någon annan än en myndighet vid utförande av en uppgift av allmänt 
intresse som följer av lag eller annan författning, kollektivavtal eller beslut 
som meddelats med stöd av lag eller annan författning. 

Undantag från tillståndskravet finns, bland annat vid bevakning som har till 
syfte att förebygga, förhindra eller upptäcka brottslig verksamhet, utreda eller 
lagföra brott, förebygga, förhindra eller upptäcka störningar av allmän ordning 
och säkerhet eller olyckor eller begränsa verkningarna av sådana störningar eller 
inträffade olyckor, om bevakningen sker 

 

• i ett färdmedel som används i kollektivtrafik på väg, järnväg, vatten, spårväg 
eller i tunnelbana, 

• av ett stations-, terminal- eller hållplatsområde avsett för resande med 
kollektivtrafik på väg, järnväg, vatten, spårväg eller i tunnelbana, 

• av en plats vid järnvägs-, spårvägs- eller tunnelbanespår, eller 

• av ett flygplatsområde, 
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En ansökan om tillstånd görs skriftligen till tillsynsmyndigheten. I ansökan ska 
bland annat uppgifter finnas om bevakningens ändamål, utrustningen som ska 
användas ska beskrivas och inte minst ska en bedömning av behovet av 
bevakningen och bevakningens proportionalitet i förhållande till ändamålet 
beskrivas. Ansökan ska innefatta en bedömning av riskerna för intrång i den 
personliga integriteten och en beskrivning av vilka åtgärder som planeras för att 
hantera riskerna.  

Motionens förslag om en samfinansieringsmodell 

Motionären föreslår att en samfinansieringsmodell tas fram där privata 
näringsidkare och deras fastighetsägare kan få ekonomiskt stöd för att placera 
övervakningskameror utomhus. Frågan får utredas särskilt för det fall att 
kommunfullmäktige beslutar att bifalla motionen. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Beslutet kan få påverkan på kommunens ekonomi om övervakningskameror 
behöver införskaffas. 

Vid brister i hur kamerabevakning bedrivs kan IMY bland annat besluta att ett 
företag som bryter mot reglerna i dataskyddsförordningen ska påföras 
sanktionsavgifter. 

 

Bedömning ur miljömässig dimension 
Beslutet bedöms inte få någon direkt miljömässig påverkan. 

 

Bedömning ur social dimension 
Beslutet kan få en social påverkan då den placeras på områden dit allmänheten 
har tillträde. Individers upplevelser av att vara bevakad varierar. Någon kan 
känna det som en ökad trygghet medan någon annan upplever det som intrång i 
den personliga integriteten. 

En stärkt kameraövervakning leda till positiva effekter vad gäller bekämpning 
av brottslighet och därmed påverka samhället med en känsla av ökad trygghet. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 
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Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 224/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-24 

Administrativa koordinatorns tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-23 

Motionen 

Protokollsutdrag Kf § 53/22 

 

Expedieras till: 
Stabschef Per Garenius 
Säkerhetschef Niklas Brandt 
Säkerhetsfunktionen 
Teknisk verksamhet 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 213 Dnr 2023/00352 

Motion om att informera om lupinbekämpning på 
nationaldagen 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 

Reservation 

Ledamöterna för Vänsterpartiet reserverar sig mot beslutet till förmån för Britta 
Wänströms (V) yrkande. 

Bakgrund 

Britta Wänström (V) har i en motion till kommunfullmäktige föreslagit att 
Mariestads kommun ska informera allmänheten om lupinbekämpning vid 
kommunens nationaldagsfirande vid residenset.  

Kommunfullmäktige har i beslut den 26 juni 2023 (§ 144) överlämnat motionen 
till kommunstyrelsen för beredning. 

 

Blomsterlupin 

Blomsterlupin är ett av de allvarligaste hoten mot våra inhemska ängsblommor 
och därmed också mot den biologiska mångfalden. Där växten brer ut sig och 
bildar stora bestånd, som till exempel längs våra vägar, trängs inte bara andra 
växter bort utan jordförhållandena förändras också markant genom att den 
binder kväve. Okunskapen om vad växten vållar för skada i naturen gör den 
extra problematisk. Fröfirmor och plantskolor säljer den fortfarande och kan 
även saluföra den under namnet ”vildlupin”. 

 

Nationaldagen 

Den svenska nationaldagen kom till i början av 1890-talet, med inspiration från 
Norge och Danmark, som hade sina nationaldagar den 17 maj respektive den 5 
juni. Det fanns flera förslag på tidpunkt för en svensk nationaldag, bland annat 
midsommardagen. Andra förslag var den 6 och 30 november. År 1893 
arrangerade Nordiska museets grundare Artur Hazelius en vårfest på Skansen 
på Gustafsdagen, den 6 juni. Festen högtidlighöll minnet av Gustav Vasas val 
till Sveriges kung 1523 och 1809 års författning som skrevs under den 6 juni. 
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Efter det var dagen inofficiell nationaldag ända fram till 1916, då den blev 
svenska flaggans dag i almanackan. Det dröjde ända till 1983 innan den 6 juni 
officiellt blev Sveriges nationaldag. Sedan 2005 är nationaldagen en officiell 
helgdag. 

 

På nationaldagen ordnar Mariestads kommun även en 
medborgarskapsceremoni. En medborgarskapsceremoni riktar sig till alla nya 
medborgare i Sverige. Kommuner ska enligt lag ordna ceremonier för att fira 
nya svenska medborgare och deras medborgarskap. 

 

Lupinbekämpardagen 

Fältbiologerna har vikt en särskild dag för att samlas och ta itu med spridningen 
av blomsterlupinen. På Sveriges nationaldag ger sig fältbiologer ut för att ta 
reda på var lupinen finns för att tillsammans försöka att bekämpa intrånget. 

 

Syftet med nationaldagen på residenset 

Syftet med dagen på residenset är för kommunens del, dels att genomföra ett 
traditionellt nationaldagsfirande, dels en medborgarskapsceremoni. Att vid detta 
tillfälle även prioritera en informationskampanj om lupinbekämpning är inte 
helt självklart. Det finns säkert ett stort antal frågor som skulle kunna vara lika 
viktiga att lyfta denna dag. 

Om kommunfullmäktige så finner lämpligt skulle fältbiologerna kunna erbjudas 
en passande plats vid nationaldagsfirandet för att själva informera om 
lupinbekämpning. 

 

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Att informera om lupinbekämpning i samband med kommunens 
nationaldagsfirande vid residenset bedöms inte få någon direkt ekonomisk 
påverkan. 

 

Bedömning ur social dimension 
Ingen bedömning görs ur denna dimension. 

 

Bedömning ur miljömässig dimension 
Att öka kunskapen om lupinen och dess skadeverkningar i naturen kan ses som 
positivt för den biologiska mångfalden om det i förlängningen leder till att fler 
arbetar för att minska spridningen och bekämpa dess utbredning. 
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Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Britta Wänström (V) yrkar bifall till motionen. 

 

Henrik Andersson (M) tillstyrker kommunstyrelsens förslag till beslut. 

 

Ordförande ställer förslagen under proposition och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med kommunstyrelsens förslag. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 225/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-24, rev 2023-09-05 

Administrativa koordinatorns tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-23, rev 2023-09-05 

Protokollsutdrag Kf § 144/23 

Motionen 

 

Expedieras till: 
Kansli.vast@naturskyddsforeningen.se 
Motionären 
Stabschef Per Garenius 
Kultur- och fritidschef Tomas Ekström 

mailto:Kansli.vast@naturskyddsforeningen.se
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Kommunfullmäktige 

Kf § 214 Dnr 2023/00119 

Motion om ungdomsfullmäktige 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen.  

 

Uppdrag ges om att kartlägga vilket forum eller plattform som ungdomarna i 
Mariestads kommun önskar för dialog med tjänstepersoner och förtroendevalda. 

Reservation 

Ledamöterna för Vänsterpartiet reserverar sig mot beslutet till förmån för Marie 
Engström Rosengren (V) yrkande. 

Bakgrund 

Marie Engström Rosengren (V) har i en motion föreslagit att Mariestads 
kommun ska inrätta ett ungdomsfullmäktige. Motionen överlämnades till 
staben för beredning. 

Ett flertal kommuner i Sverige arbetar med forum där barn och ungdomar på 
olika sätt får möjlighet till inflytande i kommunens olika processer och beslut. 
Exempel på dessa forum är ungdomsfullmäktige, ungdomsråd, ungdomsforum 
och ungdomsambassadörer. Nedan följer en kortfattad beskrivning av 
respektive forum och hur de kan bidra till att ge ungdomar insikt i demokratiska 
processer och ett ökat intresse för den lokala politiken. Vidare är syftet med 
dessa forum att etablera en bättre kommunikation mellan lokala politiker och 
ungdomar. 

Beslutar kommunfullmäktige att etablera någon form av demokratiskt forum 
för barn- och ungdomar krävs ett reglemente, alternativt en arbetsordning, samt 
ett beslut om hur verksamheten ska finansieras. Ett reglemente eller en 
arbetsordning krävs för att beskriva förutsättningar och mandat för forumet, 
hur det ska organiseras, hur de ska arbeta och hur deras förslag och synpunkter 
ska integreras i den kommunala ärende- och beslutsprocessen. 

Ungdomsfullmäktige 

I Skellefteå kommun är ungdomsfullmäktige en fysisk och digital mötesplats 
som skapar möten och dialog mellan unga och förtroendevalda. Alla elever från 
årskurs sju och uppåt får möjlighet att medverka och syftet är att skapa aktiva 
och delaktiga invånare som upplever att det är meningsfullt att framföra sin 
åsikt. 
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Vid de fysiska träffarna utses tre elever per klass till fullmäktigedagen. Vid de 
digitala träffarna deltar hela klasser. Ungdomsfullmäktige sker en gång om året 
och det är de unga som sätter agendan för dagen och de förtroendevalda som 
lyssnar. Det innebär att de förtroendevalda går från att gissa vad unga tycker till 
att faktiskt få veta ungas åsikter, perspektiv och idéer.  

Ungdomsfullmäktige i Skellefteå sker i samråd med samtliga skolor i 
kommunen och ungdomarnas idéer och förslag handlar om hur de vill att 
nämndernas uppdrag och verksamhet kan förändras, förbättras och utvecklas. 
Alla idéer och förslag till nämnderna återkopplas till de unga. 

Göteborgs Stad har ett ungdomsfullmäktige med ett något annorlunda upplägg. 
I Göteborg består ungdomsfullmäktige av 81 ledamöter och 20 ersättare. 
Ledamöter och ersättare röstas årligen fram via val där jämnåriga deltar.  

Att ledamöter och ersättare tillsätts genom val innebär bättre representation och 
ökad legitimitet för ledamöterna. Alla unga som börjat årskurs sex men ännu 
inte fyllt 18 år får kandidera. Valet sker i olika delar av staden och mandaten 
fördelas beroende på hur många barn som är bosatta i ett visst område, som 
även utgör en valkrets.  

Ungdomsfullmäktige i Göteborg har under åren drivit en mängd frågor och 
bland annat fått gehör för att utöka åktiden på skolkortet på kollektivtrafiken 
med ytterligare tre timmar och möjliggjort sommarlovskort. 
Ungdomsfullmäktige har främst bidragit till att fler vuxna och förtroendevalda 
tar barn och unga på allvar och frågar efter deras synpunkter. 

Ungdomsråd 

Strängnäs kommun har etablerat ett ungdomsråd. I Ungdomsrådet 
representerar de unga enbart sig själva, inte en speciell grupp eller en skola. 
Ungdomsrådet träffas regelbundet i storgrupp och ansvarar för en 
verksamhetsbudget. Ungdomsrådet planerar och genomför egna aktiviteter och 
fungerar som remissinstans. De unga sätter själva agendan och avgör när de vill 
framföra sina åsikter. De väljer själva vad de vill arbeta med och har stor 
rådighet över sin verksamhet.  

Ungdomsrådet har ett kontor i anslutning till kommunstyrelsens rum i 
kommunhuset, vilket bidrar till närhet och ökad förståelse för varandra. 
Ungdomsrådets arbete stöttas av en tjänsteperson som finns tillgänglig vid 
behov. Tjänstepersonen fungerar även som en länk mellan ungdomsrådet och 
övriga kommunen. 

Ungdomsforum 

Örnsköldsviks kommun arbetar med ungdomsforum där unga träffas två 
gånger om året. Vid dessa forum träffas unga från olika delar av kommunen för 
att diskutera olika teman tillsammans med kommunens tjänstepersoner och 
förtroendevalda. Alla unga i kommunen mellan 13–25 får lov att söka sig till 
forumet.  
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Ungdomsforum bidrar med en viktig perspektivinsamling som hjälper till att 
skapa förståelse för ungas verklighet, vardag och önskemål. Till exempel kom 
det genom ungdomsforum fram att det behövs snöskoterparkeringar vid 
skolorna för de ungdomar som bor i glesbygden och är beroende av att köra 
skotern till skolan.  

Ungdomsambassadörer 

Järfälla kommun anställer ungdomar som ungdomsambassadörer. Det finns 
möjlighet att arbeta som ungdomsambassadör under sommaren som 
feriearbetare alternativt att arbeta under terminerna. Ungdomsambassadörerna 
hjälper bland annat kommunen att föra en dialog med andra unga om saker 
som sker eller är på gång i kommunen. De ambassadörer som för dialog med 
andra unga är ofta något äldre än målgruppen. Att unga leder dialogen med 
andra unga beskrivs vara en framgångsfaktor då det skapar god stämning, 
trygghet och förtroende. Kommunen rekryterar ungdomsambassadörer med 
målsättningen att få en god representation från hela kommunen. 

Även Stockholms stad har använt sig av feriearbetande ungdomar. I förorterna 
Hagsätra och Rågsved anställdes unga från området för att bland annat hjälpa 
till med stadsutvecklingsprojektet. Syftet med projektet var att de unga själva 
skulle beskriva hur det är att leva och bo i Hagsätra och Rågsved. Även 
Hyresgästföreningen har anställt ungdomar i Rågsved för att föra dialog med 
andra unga. 

Att feriearbeta i kommunen kan ske på flera sätt och även beröra direkta 
stadsutvecklings- eller demokratiprojekt där unga får möjlighet att påverka sin 
närmiljö. Det finns flera olika namn för denna typ av feriearbete, till exempel 
kommunutvecklare. Oavsett är en avgörande faktor att ungdomarna får betalt 
för det arbete de utför, precis som en vuxen skulle få. 

Att notera, Mariestads kommun har vid två tidigare tillfällen etablerat 
ungdomsfullmäktige/-parlament i kommunen. Vid båda dessa tillfällen har 
fullmäktige/ parlamentet lagts ner efter några år då intresset från ungdomarna 
avtagit väsentligt. Detta mönster har även iakttagits i andra kommuner. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen direkt påverkan på invånarnas eller kommunens 
miljömässiga förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där 
människor lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar 
även hur samhället är organiserat och samspelet mellan myndigheter och 
kommuninvånare. Kommunens verksamhet ska vara rättssäker, demokratisk 
och skapa förutsättningar för medborgarnas delaktighet.  
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Ett forum för barn och ungdomar skulle kunna innebära en större insikt i 
demokratiska processer och ett ökat intresse för den lokala politiken. Vidare 
skulle det kunna innebära en bättre kommunikation mellan lokala politiker och 
ungdomar samt att unga får möjlighet till inflytande i kommunens olika 
processer och beslut. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Att inrätta någon form av demokratiskt forum för barn- och ungdomar 
kommer att kräva finansiering. Den totala kostnaden kommer att baseras på de 
resurser som avsätts i form av arbetstid för ordinarie personal, alternativt av 
personal anställs för ändamålet. Vidare är det sannolikt att forumet kommer att 
tilldelas en budget för att bedriva verksamheten. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Marie Engström Rosengren (V) yrkar bifall till motionen. 

 

Malin Olsson Lundqvist (M) och Anders Karlsson (C) tillstyrker 
kommunstyrelsens förslag till beslut. 

 

Sebastian Ekeroth Clausson (S) yrkar bifall till motionen. 

 

Ordförande ställer förslagen under proposition och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med kommunstyrelsens förslag till 
beslut. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 258/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Administrativa chefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-04 

Motion från Marie Engström Rosengren (V) om att Mariestads kommun ska 
inrätta ett ungdomsfullmäktige. 
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Expedieras till: 
Marie Engström Rosengren (V)  
Stabschef Per Garenius  
Utbildningschef Maria Appelgren  
Administrativ chef Ola Blomberg 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 215 Dnr 2023/00233 

Motion om namnbyte av Gamla Torget 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 

Motiveringen till beslutet är att kommuner, enligt kulturmiljölagen, inte ska 
förändra eller byta ut existerande gatunamn utan starka skäl. 
Kommunfullmäktige anser inte att det föreligger starka skäl för att byta namn 
på Gamla torget.  

Ytterligare motivering är att Ortnamnsrådet framhåller att det ska vara ett 
generellt krav att den avlidna person som ska namnge en gata eller plats ska 
vara så välkänd att allmänheten inte omgående behöver en förklaring till 
namnvalet. Mary Kihlbom är inte att betrakta som välkänd av invånarna i 
Mariestads kommun.  

Bakgrund 

Joakim Wahlström (SD) har lämnat in en motion i vilken han föreslår att 
kommunfullmäktige ställer sig bakom det som anförs i motionen om historisk 
relevans vid namngivning av både gamla och nya stadsdelar. Motionären 
föreslår även att kommunfullmäktige ska ge tekniska nämnden i uppdrag att 
genomföra ett namnbyte av Gamla Torget till Mary Kihlboms Torg.  

Vidare föreslår motionären att kommunfullmäktige ställer sig bakom det som 
anförs i motionen om vikten av att genom historiska anknytningar främja 
Mariestads kulturvärden och varumärke vid kommande namnsättningar av 
gator och stadsdelar, och beslutar att kultur- och fritidsberedningen återigen 
bör ges ett särskilt yttrande inför beredningar och i vissa fall fylla rollen som 
huvudsaklig förslagsgivare vid framtida namnsättningar. 

Motionen överlämnades till administrativa chefen samt kultur- och fritidschefen 
för beredning. 

Nya torget i Mariestad tillkom år 1853. Då ersattes Sven Broddessons stadsplan 
från 1693 av F A W Hulströms stadsplan som innebar en utvidgning åt öster 
med ett nytt representativt torg. Gamla torget har haft detta namn allt sedan 
Nya torget tillkom år 1853. Det kan därmed konstateras att namnet ”Gamla 
torget” är hävdvunnet och väl etablerat. 
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Ortnamnsrådets handledning i namnvård (2016) 

Ortnamnsrådet är ett rådgivande organ till Lantmäteriverket, den nationella 
ortnamnsmyndigheten i Sverige. I Ortnamnsrådet ingår, utöver 
Lantmäteriverket, representanter för Posten Sverige AB, Riksantikvarieämbetet, 
Sametinget, Språk- och folkminnesinstitutet, Svenska språknämnden, Svenska 
Kommunförbundet, Svenska kyrkan, Sveriges Hembygdsförbund, universiteten 
och Vägverket.  

Rådets huvudsakliga uppgift är att tillsammans med Lantmäteriverket utveckla 
principer och formulera mål för en god ortnamnspolitik samt sprida 
information som bidrar till att god ortnamnssed tillämpas i landet. 

Ortnamnsrådet framhåller att ju äldre ett namn är och ju fler personer som 
använder namnet desto mer hävdvunnet är det. Ett namn bör ha varit i 
någorlunda allmänt bruk i ett par generationer innan det kan anses ha 
betryggande hävd.  

Ortsnamnsrådet framhåller vidare att kommunerna enligt lag har på sitt ansvar 
att bedriva en god ortnamnspolitik genom att både värna de befintliga 
gatunamnen och att bilda nya gatunamn utifrån principerna för god 
ortnamnssed. Lagen säger bland annat att: 

• Hävdvunna ortnamn inte [ska] ändras utan starka skäl. 

• Ortnamn i övrigt [ska] stavas enligt vedertagna regler för språkriktighet, om 
inte hävdvunna stavningsformer talar för annat. 

• Åverkan på hävdvunna namn [ska] beaktas vid nybildning av ortnamn 

Detta betyder konkret att kommunerna inte ska förändra eller byta ut 
existerande gatunamn utan starka skäl. Till exempel för att någon person eller 
organisation ”inte gillar namnet längre”, ”tycker det är fult” eller ”vill ha en 
modernare klang på namnet”. (Kulturmiljölagens hänsynsparagraf, 1 kap. 4§) 

Ett generellt krav som Ortnamnsrådet anser kan ställas är att den avlidna 
person som ska namnge en gata eller plats ska vara så välkänd att allmänheten 
inte omgående behöver en förklaring till namnvalet. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 

Bedömning ur social dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens ekonomiska 
förhållande. 
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Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens ekonomiska 
förhållande. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Joakim Wahlström (SD) tillstyrker kommunstyrelsens förslag om avslag av 
motionens första yrkande: 
"Att Kommunfullmäktige ställer sig bakom det som anförs i motionen om historisk relevans 
vid namngivning av både gamla och nya stadsdelar och beslutar att Tekniska nämnden ges i 
uppdrag att genomföra ett namnbyte av Gamla Torget till Mary Kihlboms Torg." 
 
Vidare yrkar Wahlström (SD) bifall till motionens andra yrkande: 
"Att Kommunfullmäktige ställer sig bakom det som anförs i motionen om vikten av att 
genom historiska anknytningar främja Mariestads kulturvärden och varumärke vid 
kommande namnsättningar av gator och stadsdelar, och beslutar att Kultur- och 
fritidsberedningen återigen bör ges ett särskilt yttrande inför beredningar och i vissa fall fylla 
rollen som huvudsaklig förslagsgivare vid framtida namnsättningar." 

 

Henrik Andersson (M) tillstyrker kommunstyrelsens förslag. 

 

Ordförande ställer förslagen under proposition och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med kommunstyrelsens förslag till 
beslut. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 259/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Administrativa chefen samt kultur- och fritidschefens tjänsteskrivelse, daterad 
2023-09-06 

Motion av Joakim Wahlström (SD) 2023-03-22, Namnbyte av gamla torget. 

 

Expedieras till: 
Joakim Wahlström (SD) 
Administrativ chef Ola Blomberg 
Kultur- och fritidschef Tomas Ekström 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 216 Dnr 2022/00026 

Motion om att öppna akutvården i Mariestad 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 

Enligt hälso- och sjukvårdslagen har kommuner inte ansvar för nattöppen 
akutsjukvård. Det åligger regionerna att finansiera och driva nattöppen 
akutsjukvård. 

Bakgrund 

Ulf Andersson (-) har i en motion föreslagit att Mariestads kommun ska 
finansiera nattöppen akutsjukvård i Mariestad. 

Motionen har överlämnats till administrative chefen och medicinsk ansvarig 
sjuksköterska för beredning. 

Hälso- och sjukvårdslagen (HSL) är den lag som reglerar de grundläggande 
skyldigheterna mellan kommuner och regioner avseende hälso- och 
sjukvårdsansvaret. Kommunens skyldigheter regleras i 8 kap. 6 §, 12 kap. 1-3 §§ 
samt 14 kap. 1 § HSL (2017:30). Kommunen har följande ansvar för invånarnas 
hälso- och sjukvård: 

HSL 8 kap. 6 §  

Regionens ansvar omfattar inte sådan hälso- och sjukvård som en kommun 
inom regionen har ansvar för enligt 12 kap. 1 § eller 14 kap. 1 §. Lag (2019:973). 

HSL 12 kap. 1-3 §§  

Kommunen ska erbjuda en god hälso- och sjukvård åt den som efter beslut av 
kommunen bor i en sådan boendeform eller bostad som avses i 5 kap. 5 § andra 
stycket, 5 kap. 7 § tredje stycket eller motsvarande tillståndspliktig boendeform 
eller bostad som avses i 7 kap. 1 § första stycket 2 socialtjänstlagen (2001:453). 
Kommunen ska även i samband med dagverksamhet enligt 3 kap. 6 § samma 
lag erbjuda en god hälso- och sjukvård åt den som vistas i dagverksamheten. 
Lag (2018:1727). 

Kommunen får erbjuda den som vistas i kommunen hälso- och sjukvård i 
hemmet (hemsjukvård) i ordinärt boende och i sådant särskilt boende som 
avses i 5 kap. 5 § tredje stycket socialtjänstlagen (2001:453). Lag (2018:1727). 

Med undantag för vad som anges i 16 kap. 1 § tredje stycket gäller vad som sägs 
i 1 och 2 §§ inte sådan hälso- och sjukvård som ges av läkare. 

 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 50 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

14 kap. 1 § 

Regionen får till en kommun inom regionen överlåta skyldigheten att erbjuda 
hälso- och sjukvård i hemmet (hemsjukvård) i ordinärt boende och i sådant 
särskilt boende som avses i 5 kap. 5 § tredje stycket socialtjänstlagen (2001:453), 
om regionen och kommunen kommer överens om det. Överenskommelsen får 
inte avse ansvar för hälso- och sjukvård som ges av läkare.  

Överenskommelsen får även avse ansvar för sådana förbrukningsartiklar som 
avses i 8 kap. 9 §. Regionen får lämna sådant ekonomiskt bidrag till kommunen 
som motiveras av överlåtelsen. Lag (2019:973). 

Enligt hälso- och sjukvårdslagen har kommunerna inte ansvaret för nattöppen 
akutsjukvård. Det åligger regionen att finansiera och driva nattöppen 
akutsjukvård. 

Det föreligger en viss förvirring i denna fråga då det i media har framförts att 
det finns kommun/kommuner i Sverige som bedriver akutsjukvård. Det 
hänvisas då till Norrtälje kommun och den så kallade Norrtäljemodellen. 

Norrtäljemodellen finansieras av Region Stockholm och Norrtälje kommun och 
drivs av kommunalförbundet sjukvård och omsorg i Norrtälje som är en 
självständig myndighet. Det är därmed inte Norrtälje kommun som själva 
finansierar och driver akutsjukvården i kommunen. 

Kommunalförbundet ansvarar för både kommunens och regionens 
sjukvårdsansvar och att invånarna i Norrtälje kommun får en sammanhållen 
hälso-, sjukvård och omsorg, inklusive hälsofrämjande och förebyggande 
insatser. Kommunalförbundet är ett resultat av den så kallade 
Tiohundraprojektet, ett projekt som startades 2006, permanentades 2016 och 
löpande utvecklar nya och gränsöverskridande samverkansformer för 
invånarens bästa. 

Kommunalförbundet Sjukvård och omsorg i Norrtälje äger vårdbolaget 
Tiohundra, som bedriver akutsjukvården vid Norrtälje sjukhus, och är en av 
flera utförare inom äldreomsorgen och primärvården. De utförare som bedriver 
verksamhet i kommunen under Norrtäljemodellens gemensamma paraply, 
anlitas och avtalas genom Kommunalförbundet. 

I samband med att Västra Götalandsregionen i maj månad presenterade ett 
förslag att lägga ned akutmottagningen i Lidköping framförde Lidköpings 
kommun förslaget att akutverksamheten i kommunen skulle kunna drivas i 
samverkan mellan kommunen och regionen. Förebilden för detta förslag var 
den så kallade Norrtäljemodellen. 

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ärendet har ingen påverkan på invånarnas eller kommunens miljömässiga 
förhållande. 
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Bedömning ur social dimension 

Den sociala dimensionen innefattar ett jämställt och jämlikt samhälle där 
människor lever ett gott liv med god hälsa och välbefinnande. Den innefattar 
även hur samhället är organiserat och samspelet mellan myndigheter och 
kommuninvånare. 

Ärendet har ingen påverkan på den sociala dimensionen då det är regionens 
ansvar att bedriva akutsjukvård. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ärendet har ingen påverkan på den ekonomiska dimensionen då det är 
regionens ansvar att bedriva akutsjukvård. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp kommunstyrelsens förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 260/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-08 

Administrativa chefen samt medicinskt ansvarig sjuksköterskas tjänsteskrivelse, 
daterad 2023-09-06 

Protokollsutdrag Kf § 36/22 

Motion av Ulf Andersson (-) om nattöppen akutsjukvård i Mariestad 

 

Expedieras till: 
Administrativa chefen Ola Blomberg  
Medicinsk ansvarig sjuksköterska Pia Stenlund 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 217 Dnr 2023/00281 

Motion om föreningsbidrag för äldre 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att avslå motionen. 

Reservation 

Ledamöterna för Centerpartiet reserverar sig mot beslutet till förmån för 
Anders Karlssons (C) yrkande. 

Bakgrund 

Torbjörn Forsell (C), har i en motion till kommunfullmäktige föreslagit att 
Mariestads kommun inrättar ett föreningsbidrag till föreningar som ordnar 
fysiska sportaktiviteter för att främja friskvård för äldre. Kommunfullmäktige 
har i beslut den 29 maj 2023 (§ 118) överlämnat motionen till kommunstyrelsen 
för beredning. 

Motionären konstaterar att äldre är i behov av att kunna röra sig på många olika 
sätt och att många skulle vilja återuppta någon sport som de har utövat i 
ungdomen eller bara pröva på något nytt. Han konstaterar vidare att fysisk 
aktivitet och att träffa andra människor också leder till bättre psykiskt 
välmående hos äldre som då har mindre behov av kommunens resurser. 
Motionären föreslår vidare att dessa aktiviteter bland annat kan erbjudas i 
kommunens lokaler på dagtid då dessa står tomma. 

I samband med det så kallade ”sextio miljoners paketet” där 60 miljoner skulle 
sparas i den kommunala budgeten och som beslutades av kommunfullmäktige 
2011, var en utav besparingsposterna minskade medel till föreningsbidrag.  

Denna besparing innebar att drygt 80 föreningar inte längre fick några 
kommunala verksamhetsbidrag. Kommunfullmäktige var dock mycket tydlig i 
sitt beslut att föreningsbidrag fortsättningsvis skulle utgå till föreningar med 
barn- och ungdomsverksamhet.  

Kommunfullmäktiges beslut ger sedan också inriktningen i Mariestads 
Idrottspolitiska program och i regelverket för kommunalt föreningsbidrag i 
Mariestad. 

Det statliga verksamhetsbidraget från Riksidrottsförbundet (det så kallade 
”LOK stödet”) som finns tillgängligt för alla Sveriges idrottsföreningar med 
barn- och ungdomsverksamhet innebär att föreningarna kan söka bidrag för alla 
sina aktiviteter och sammankomster för deltagare mellan 7 och 25 år. 
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Mariestad växlar föreningarnas redovisningar för LOK stödet till ett lokalt 
verksamhetsbidrag enligt regelverket för föreningsbidrag, men med den 
skillnaden att kommunen endast lämnar bidrag för deltagare mellan 7 och 20 år.  

Det är det föreningsbidrag/verksamhetsbidrag som idag utgår till våra 
föreningar. 

Förutom verksamhetsbidraget så har kommunen fem andra bidragsformer 
varav ett bidrag inte har ett krav på barn- och ungdomsverksamhet, det nyligen 
inrättade bidraget till bygdegårdsföreningar. 

Det är viktigt att konstatera att oavsett kommunens föreningsbidrag, får 
föreningar bedriva verksamhet för vuxna äldre, vilket många givetvis redan gör, 
men det utgår inga särskilda bidrag för den gruppen. 

Ingen förening i Mariestad har ställt frågan om bidrag enligt motionärens 
intentioner tidigare. 

Tanken om att utnyttja kommunala lokaler och anläggningar när de står tomma 
dagtid är inte heller så enkelt att genomföra då i princip nästan alla föreningar 
saknar resurser att ideellt bemanna anläggningarna under dagtid. De flesta 
föreningsmänniskor förvärvsarbetar och måste lägga sin föreningstid på 
eftermiddagar och kvällar. De hallar som föreningarna bedriver 
kvällsverksamhet i, är inte heller tillgängliga då de under dagtid är skolans 
undervisningslokaler. 

 

Bedömning ur ekonomisk dimension 
Förslaget innebär en ökad kostnad då kultur- och fritidsavdelningen inte har 
några medel för att finansiera förslaget inom egen ram. 

 

Bedömning ur miljömässig dimension 
Förslaget innebär ingen miljömässig påverkan. 

 

Bedömning ur social dimension 
Förslaget innebär ingen social påverkan. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Behandling på sammanträdet 

Anders Karlsson (C) yrkar bifall till motionen. 

 

Malin Olsson Lundqvist (M) tillstyrker kommunstyrelsens förslag till beslut. 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 54 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Ordförande ställer förslagen under proposition och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med kommunstyrelsens förslag till 
beslut. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 261/23 

Stabschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-31 

Kultur och fritidschefens tjänsteskrivelse, daterad 2023-08-29 

Protokollsutdrag Kf § 118/23 

Motionen 

 

Expedieras till: 
Motionären 
Kultur- och fritidschef Tomas Ekström 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 218 Dnr 2023/00535 

Anmälan: Motion om framtida kulturhus 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att lämna motionen till kommunstyrelsen för 
beredning. 

Bakgrund 

Jan Wahn (C) har i en motion till kommunfullmäktige lämnat förslag om att 
Mariestads kommun ska undersöka möjligheten att skaffa sig rådighet över 
gamla ”Regionens hus” på Drottninggatan med syfte att skapa ett framtida 
”Kulturens hus – allaktivetshus” som har potential att rymma bibliotek, 
konstutställningar, konserter, kongresser, föreläsningar, kulturskola med mera. 

 

Expedieras till: 
Enheten för demokratistöd (för vidare remittering) 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 219 Dnr 2023/00497 

Anmälan: Motion om att ge kommuninvånarna blommor 
från kommunens rabatter 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

Kommunfullmäktige beslutar att lämna motionen till kommunstyrelsen för 
beredning. 

Bakgrund 

Britta Wänström (V) har i en motion till kommunfullmäktige lämnat förslag om 
att Mariestads kommuninvånare ska få möjlighet att få de blommor som gallras 
ut från kommunens rabatter, urnor med mera och som inte sparas till nästa år. 

 

Expedieras till: 
Enheten för demokratistöd (för vidare remittering) 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 220 Dnr 2023/00496 

Ombildning av VänerEnergi AB - bildande av dotterbolag 
VänerEnergi Tjänster AB 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige medger att VänerEnergi AB bildar ett nytt dotterbolag 
med namn VänerEnergi Tjänster AB. 

2. Kommunfullmäktige godkänner upprättat förslag till bolagsordning för 
VänerEnergi Tjänster AB. 

3. Kommunfullmäktige utser följande ledamöter i styrelsen för VänerEnergi 
Tjänster AB för mandatperioden 2023-2026: 

• Yvonne Gogolin (M) 
• Johan Magnusson (M) 
• Anders Bredelius (M) 
• Ralf Schumann (M) 
• Karl- Arne Gustavsson (C) 
• Björn Nilsson (S) 
• Gun-Britt Alenljung (S) 
• Leif Andersson (S) 
• VAKANT (SD) 

 

Till suppleanter utses i styrelsen för VänerEnergi Tjänster AB för 
mandatperioden 2023-2026 utses: 

• Ludwig Dernsjö (M) 
• Erik Ekblom (M) 
• Anton Lidell (M) 
• Amin Safar (M) 
• Sven-Inge Eriksson (KD) 
• Marie Molin (S) 
• Gunilla Ejeskog (S)  
• Mikael Jonsson (V)  
• VAKANT (SD) 

 

Yvonne Gogolin (M) utses till ordförande. 
Björn Nilsson (S) utses till vice ordförande.  
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Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har att utse en ledamot och en suppleant till 
styrelsen. 

4. Kommunfullmäktige utser Marianne Kjellqvist (S) till lekmannarevisor för 
VänerEnergi Tjänster AB för mandatperioden 2023-2026.  

 

Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har rätt att utse revisorssuppleant. 

Bakgrund 

Den 1 juli 2022 trädde en ändring av nuvarande ellag (1997:857) i kraft. 
Lagändringen påverkar företag som bedriver nätverksamhet. Ändringen innebär 
i korta drag att elnätsföretag inte får bedriva någon annan verksamhet än 
nätverksamhet. 

Lagändringen följer av EU:s elmarknadsdirektiv (art. 31.10 och 40.8) och 
innebär att företag inte längre får både producera och distribuera el. 
Elnätsföretag som bedriver annan verksamhet befinner sig för närvarande i en 
övergångsperiod och får, trots lagändringens ikraftträdande den 1 juli 2022, 
fortsätta med verksamheten fram till och med den 31 december 2023. Därefter 
måste annan verksamhet upphöra eller ombildas.  

Detta innebär att elnätsbolaget VänerEnergi AB således inte får bedriva andra 
verksamheter än elnät, fjärrvärmenät och stadsnät i ett bolag. Alla annan 
affärsverksamhet måste bedrivas i en annan juridisk person.  

Till följd av detta behöver VänerEnergi AB strukturera om sin verksamhet för 
att särskilja koncernens elnätsverksamhet från övrig verksamhet. Detta görs 
genom att etablera nya bolag och överlåta delar av tillgångarna till dessa nya 
bolag. 

För att hitta bästa organisatoriska lösning har VänerEnergi genomfört flertalet 
diskussioner, seminarier och skriftväxlingar med branschorganisation 
Energiföretagen Sverige, jurister, revisorer och andra nätföretag.  

Styrelsen i VänerEnergi AB har behandlat frågan och ställt sig bakom förslag till 
ombildning vid sitt sammanträde den 14 september och förordar alternativ A 
som innebär att elnätet behålls i moderbolaget VänerEnergi AB tillsammans 
med fjärrvärmenätet och stadsnätet (fibernätet). Fjärrvärmeproduktionen, 
entreprenad, telefoni/internet/tv samt nya energisystem flyttas till det nya 
helägda dotterbolaget VänerEnergi Tjänster AB.  

All personal och stabsfunktionen flyttas till det andra nya helägda dotterbolaget 
VänerEnergi Service AB. Detta bolag kommer att sälja personella tjänster till 
övriga bolag i VänerEnergi-koncernen. 

I enlighet med kommunallagen, bolagsordning för VänerEnergi samt 
kommunens bolagspolicy ska fullmäktige ta ställning i ärenden som är av 
principiell beskaffenhet eller annars av större vikt. Bildande av dotterbolag är 
ett sådant ärende.  
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Mariestads Stadshus AB, moderbolaget i kommunens bolagskoncern, har ett 
övergripande ansvar för koncernen och där ingående bolag. Aktuellt ärende har 
därför också behandlats av styrelsen i Mariestads Stadshus AB. Med 
utgångspunkt i bolagspolicyn och Mariestads Stadshus uppdrag att verka för att 
samordnings-fördelar kan tillskapas mellan såväl bolag som mellan bolag och 
förvaltningar ser styrelsen i Mariestads Stadshus AB att det i och med 
ombildningen av VänerEnergi AB, på sikt finns möjlighet till 
samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB och Mariestads drift- och 
servicebolag. Styrelsen i Mariestads Stadshus tillstyrkte således VänerEnergis 
begäran om att få bilda nya bolag vid sitt sammanträde den 20 september.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ombildningen av VänerEnergi AB:s organisation skulle på sikt kunna leda till 
samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB och Mariestads drift- och 
servicebolag. Dessa samordningsvinster skulle kunna vara positiva för såväl 
ekonomin som kvalitén och effektiviteten inom kommunkoncernen som 
helhet. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Valberedningen lämnar förslag på ledamöter, suppleanter, ordförande, vice 
ordförande samt lekmannarevisor. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp förslagen och finner att kommunfullmäktige beslutar i 
enlighet med förslagen. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 247/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Koncernkoordinators tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Protokoll Mariestads Stadshus AB 2023-09-20, § 4 
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VD Mariestads Stadshus AB:s tjänsteskrivelse daterad 2023-09-14 

Protokoll VänerEnergi AB 2023-09-14, § 10 

VD VänerEnergi AB:s tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-11 

Redovisning över möjliga ombildningsalternativ 

Förslag till bolagsordning för VänerEnergi Tjänster AB 

 

Expedieras till: 
VänerEnergi AB, VD rolf.akesson@vanerenergi.se  
Mariestads Stadshus AB, VD susanne.wirdemo@mariestad.se  
Mariestads Stadshus AB, ekonomidirektör christina.olsson@mariestad.se  
Töreboda kommun  
Koncernkoordinator Mariestads kommun 
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Kommunfullmäktige 

Kf § 221 Dnr 2023/00494 

Ombildning av VänerEnergi AB - bildande av dotterbolag 
VänerEnergi Service AB 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige medger att VänerEnergi AB bildar ett nytt dotterbolag 
med namn VänerEnergi Service AB. 

2. Kommunfullmäktige godkänner upprättat förslag till bolagsordning för 
VänerEnergi Service AB. 

3. Kommunfullmäktige utser följande ledamöter i styrelsen för VänerEnergi 
Service AB för mandatperioden 2023-2026: 

• Yvonne Gogolin (M) 
• Johan Magnusson (M) 
• Anders Bredelius (M) 
• Ralf Schumann (M) 
• Karl- Arne Gustavsson (C) 
• Björn Nilsson (S) 
• Gun-Britt Alenljung (S) 
• Leif Andersson (S) 
• VAKANT (SD) 

 

Till suppleanter utses i styrelsen för VänerEnergi Service AB för 
mandatperioden 2023-2026 utses: 

• Ludwig Dernsjö (M) 
• Erik Ekblom (M) 
• Anton Lidell (M) 
• Amin Safar (M) 
• Sven-Inge Eriksson (KD) 
• Marie Molin (S) 
• Gunilla Ejeskog (S)  
• Mikael Jonsson (V)  
• VAKANT (SD) 

 

Yvonne Gogolin (M) utses till ordförande. 
Björn Nilsson (S) utses till vice ordförande.  
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Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har att utse en ledamot och en suppleant till 
styrelsen. 

4. Kommunfullmäktige utser Marianne Kjellqvist (S) till lekmannarevisor för 
VänerEnergi Service AB för mandatperioden 2023-2026.  

 

Det noteras att kommunfullmäktige i Töreboda har rätt att utse revisorssuppleant. 

Bakgrund 

Den 1 juli 2022 trädde en ändring av nuvarande ellag (1997:857) i kraft. 
Lagändringen påverkar företag som bedriver nätverksamhet. Ändringen innebär 
i korta drag att elnätsföretag inte får bedriva någon annan verksamhet än 
nätverksamhet. 

Lagändringen följer av EU:s elmarknadsdirektiv (art. 31.10 och 40.8) och 
innebär att företag inte längre får både producera och distribuera el. 
Elnätsföretag som bedriver annan verksamhet befinner sig för närvarande i en 
övergångsperiod och får, trots lagändringens ikraftträdande den 1 juli 2022, 
fortsätta med verksamheten fram till och med den 31 december 2023. Därefter 
måste annan verksamhet upphöra eller ombildas.  

Detta innebär att elnätsbolaget VänerEnergi AB således inte får bedriva andra 
verksamheter än elnät, fjärrvärmenät och stadsnät i ett bolag. Alla annan 
affärsverksamhet måste bedrivas i en annan juridisk person.  

Till följd av detta behöver VänerEnergi AB strukturera om sin verksamhet för 
att särskilja koncernens elnätsverksamhet från övrig verksamhet. Detta görs 
genom att etablera nya bolag och överlåta delar av tillgångarna till dessa nya 
bolag. 

För att hitta bästa organisatoriska lösning har VänerEnergi genomfört flertalet 
diskussioner, seminarier och skriftväxlingar med branschorganisation 
Energiföretagen Sverige, jurister, revisorer och andra nätföretag.  

Styrelsen i VänerEnergi AB har behandlat frågan och ställt sig bakom förslag till 
ombildning vid sitt sammanträde den 14 september och förordar alternativ A 
som innebär att elnätet behålls i moderbolaget VänerEnergi AB tillsammans 
med fjärrvärmenätet och stadsnätet (fibernätet). Fjärrvärmeproduktionen, 
entreprenad, telefoni/internet/tv samt nya energisystem flyttas till det nya 
helägda dotterbolaget VänerEnergi Tjänster AB. All personal och 
stabsfunktionen flyttas till det andra nya helägda dotterbolaget VänerEnergi 
Service AB. Detta bolag kommer att sälja personella tjänster till övriga bolag i 
VänerEnergi-koncernen. 

I enlighet med kommunallagen, bolagsordning för VänerEnergi samt 
kommunens bolagspolicy ska fullmäktige ta ställning i ärenden som är av 
principiell beskaffenhet eller annars av större vikt. Bildande av dotterbolag är 
ett sådant ärende.  
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Mariestads Stadshus AB, moderbolaget i kommunens bolagskoncern, har ett 
övergripande ansvar för koncernen och där ingående bolag. Aktuellt ärende har 
därför också behandlats av styrelsen i Mariestads Stadshus AB. Med 
utgångspunkt i bolagspolicyn och Mariestads Stadshus uppdrag att verka för att 
samordnings-fördelar kan tillskapas mellan såväl bolag som mellan bolag och 
förvaltningar ser styrelsen i Mariestads Stadshus AB att det i och med 
ombildningen av VänerEnergi AB, på sikt finns möjlighet till 
samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB och Mariestads drift- och 
servicebolag. Styrelsen i Mariestads Stadshus tillstyrkte således VänerEnergis 
begäran om att få bilda nya bolag vid sitt sammanträde den 20 september.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension. 

Bedömning ur social dimension 

Ingen bedömning har gjorts ur social dimension. 

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Ombildningen av VänerEnergi AB:s organisation skulle på sikt kunna leda till 
samordningsvinster mellan VänerEnergi Service AB och Mariestads drift- och 
servicebolag. Dessa samordningsvinster skulle kunna vara positiva för såväl 
ekonomin som kvalitén och effektiviteten inom kommunkoncernen som 
helhet. 

Kommunstyrelsens förslag 

Förslaget överensstämmer med kommunfullmäktiges beslut. 

Valberedningen lämnar förslag på ledamöter, suppleanter, ordförande, vice 
ordförande samt lekmannarevisor. 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp förslagen och finner att kommunfullmäktige beslutar i 
enlighet med förslagen. 

Underlag för beslut 

Protokollsutdrag Ks § 246/23 

Kommundirektörens tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Koncernkoordinators tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-22 

Protokoll Mariestads Stadshus AB 2023-09-20, § 4 
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VD Mariestads Stadshus AB:s tjänsteskrivelse daterad 2023-09-14 

Protokoll VänerEnergi AB 2023-09-14, § 10 

VD VänerEnergi AB:s tjänsteskrivelse, daterad 2023-09-11 

Redovisning över möjliga ombildningsalternativ 

Förslag till bolagsordning för VänerEnergi Service AB 

 

Expedieras till: 
VänerEnergi AB, VD rolf.akesson@vanerenergi.se  
Mariestads Stadshus AB, VD susanne.wirdemo@mariestad.se  
Mariestads Stadshus AB, ekonomidirektör christina.olsson@mariestad.se 
Töreboda kommun  
Koncernkoordinator Mariestads kommun 

mailto:christina.olsson@mariestad.se
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Kommunfullmäktige 

Kf § 222 Dnr 2022/00411 

Val av lekmannarevisor till Mariestads Stadshus AB 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

För mandatperioden 2023-2026 väljer kommunfullmäktige följande 
lekmannarevisorer för Mariestads Stadshus AB:  

Lekmannarevisor: Lars-Göran Kvist (S) 
Suppleant:  Björn Andersson (M)  

Bakgrund 

I november 2022 beslutade kommunfullmäktige att bilda Mariestads 
Stadshus AB. Med utgångspunkt i kommunfullmäktiges beslut valde 
kommunstyrelsen lekmannarevisorer till bolaget vid sitt sammanträde 
i december 2022. Förslag på lekmannarevisor och suppleant hade 
inför mötet inkommit från kommunrevisionen.  

Då det enligt kommunallagen (KL 10 kap 3 §) och kommunens 
bolagspolicy är fullmäktige som ska fatta beslut om lekmannarevisorer 
i kommunala bolag underställs därför kommunstyrelsens beslut 
fullmäktige för fastställande.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur social dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  
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2023-10-30 

Sida 66 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp liggande förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Tjänsteskrivelse koncernkoordinator, 2023-10-02 

Protokollsutdrag Ks § 197/22 

 

Expedieras till: 
Mariestads Stadshus AB, koncernkoordinator 
Kommunrevisionen 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 67 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 223 Dnr 2022/00409 

Val av lekmannarevisor till Mariestads Tillväxtaktiebolag AB 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

För mandatperioden 2023-2026 väljer kommunfullmäktige följande 
lekmannarevisorer för Mariestads Tillväxtaktiebolag AB:  

Lekmannarevisor: Gunnar Elvin (M) 
Suppleant:  Ann-Christin Gustavsson (C) 

Bakgrund 

I november 2022 beslutade kommunfullmäktige att bilda Mariestads 
Tillväxtaktiebolag AB. Med utgångspunkt i kommunfullmäktiges 
beslut valde kommunstyrelsen lekmannarevisorer till bolaget vid sitt 
sammanträde i december 2022. Förslag på lekmannarevisor och 
suppleant hade inför mötet inkommit från kommunrevisionen.  

Då det enligt kommunallagen (KL 10 kap 3 §) och kommunens 
bolagspolicy är fullmäktige som ska fatta beslut om lekmannarevisorer 
i kommunala bolag underställs därför kommunstyrelsens beslut 
fullmäktige för fastställande.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur social dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 68 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp liggande förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Tjänsteskrivelse koncernkoordinator, 2023-10-02 

Protokollsutdrag Ks § 195/22 

Expedieras till: 
Mariestads Tillväxtaktiebolag AB, koncernkoordinator 
Kommunrevisionen 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 69 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 224 Dnr 2022/00410 

Val av lekmannarevisor till Mariestads Drift- och 
servicebolag AB 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

För mandatperioden 2023-2026 väljer kommunfullmäktige följande 
lekmannarevisorer för Mariestads Drift- och serviceaktiebolag AB:  

Lekmannarevisor: Lars Sylvén (V) 
Suppleant:  Ann-Christin Gustavsson (C) 

Bakgrund 

I november 2022 beslutade kommunfullmäktige att bilda Mariestads 
Drift- och servicebolag AB. Med utgångspunkt i kommunfullmäktiges 
beslut valde kommunstyrelsen lekmannarevisorer till bolaget vid sitt 
sammanträde i december 2022. Förslag på lekmannarevisor och 
suppleant hade inför mötet inkommit från kommunrevisionen.  

Då det enligt kommunallagen (KL 10 kap 3 §) och kommunens 
bolagspolicy är fullmäktige som ska fatta beslut om lekmannarevisorer 
i kommunala bolag underställs därför kommunstyrelsens beslut 
fullmäktige för fastställande.  

Bedömning ur miljömässig dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur social dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

Bedömning ur ekonomisk dimension 

Det bedöms inte finnas några miljömässiga aspekter på detta ärende 
varvid ingen bedömning har gjorts ur miljömässig dimension.  

 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 70 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Behandling på sammanträdet 

Ordförande tar upp liggande förslag till beslut och finner att 
kommunfullmäktige beslutar i enlighet med förslaget. 

Underlag för beslut 

Tjänsteskrivelse koncernkoordinator, 2023-10-02 

Protokollsutdrag Ks § 196/22 

 

Expedieras till: 
Mariestads Drift- och serviceaktiebolag AB, koncernkoordinator 
Kommunrevisionen 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 71 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 225 Dnr 2023/00466 

Entledigande av Cathrin Kronberg (M) och Eva-Lotta 
Hadzimuratovic (S) i kommunfullmäktige samt begäran om 
röstsammanräkning 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Cathrin Kronberg (M) från 
uppdraget att vara ersättare i kommunfullmäktige. 

2. Kommunfullmäktige beslutar att begära efterträdarval hos Länsstyrelsen för 
att få en ny ersättare utsedd efter Kronberg (M) 

3. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Eva-Lotta Hadzimuratovic (S) 
från uppdraget att vara ersättare i kommunfullmäktige. 

4. Kommunfullmäktige beslutar att begära efterträdarval hos Länsstyrelsen för 
att få en ny ersättare utsedd efter Hadzimuratovic (S). 

Bakgrund 

Cathrin Kronberg (M) har inkommit med en avsägelse från sitt uppdrag som 
ersättare i kommunfullmäktige. 

Eva-Lotta Hadzimuratovic (S) har inkommit med en avsägelse från sitt uppdrag 
som ersättare i kommunfullmäktige. 

Kommunfullmäktige har att begära efterträdarval hos Länsstyrelsen efter 
Cathrin Kronberg (M) samt efter Eva-Lotta Hadzimuratovic (S). 

 

Expedieras till: 
Länsstyrelsen  
Lönekontoret 
Enheten för demokratistöd 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 72 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 226 Dnr 2022/00358 

Entledigande av Madelaine Karlsson (M) i socialnämnden 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Madelaine Karlsson (M) från 
uppdraget som ledamot tillika 1:e vice ordförande i socialnämnden. 

2. Till ny ledamot efter Karlsson (M) utses Johan Lind (M) 

3. Till ny 1:e vice ordförande efter Karlsson (M) utses Johan Lind (M) 

Bakgrund 

Madelaine Karlsson (M) har inkommit med begäran om att entledigas från 
uppdraget som ledamot tillika 1:e vice ordförande i socialnämnden. 

 

Expedieras till: 
Lönekontoret 
Socialnämnden  
Enheten för demokratistöd 
Den valde ledamoten 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 73 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 227 Dnr 2022/00376 

Entledigande av Madelaine Karlsson (M) i 
överförmyndarnämnden 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Madelaine Karlsson (M) från 
uppdraget som ledamot i överförmyndarnämnden. 

2. Till ny ledamot efter Karlsson (M) utses Lena Mejstedt (M). 

Bakgrund 

Madelaine Karlsson (M) har inkommit med begäran om att entledigas från 
uppdraget som ledamot i överförmyndarnämnden. 

 

Expedieras till: 
Länsstyrelsen 
Lönekontoret 
Enhetschef Ewa Sallova 
Socialnämnden  
Enheten för demokratistöd 
Den valde ledamoten 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 74 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 228 Dnr 2022/00359 

Entledigande av Madelaine Karlsson (M) och Eva-Lotta 
Hadzimuratovic (S) samt fyllnadsval i äldre- och 
omsorgsnämnden  
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Madelaine Karlsson (M) från 
uppdraget som ersättare i äldre- och omsorgsnämnden. 

2. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Eva-Lotta Hadzimuratovic (S) 
från uppdraget som ersättare i äldre- och omsorgsnämnden. 

3. Till ny ersättare efter Karlsson (M) utses Liselotte Andersson (M) 

4. Det noteras att valberedningen har att återkomma med förslag till ny 
ersättare efter Hadzimuratovic (S) samt ny ersättare efter Trollegård (SD). 

Bakgrund 

Madelaine Karlsson (M) har inkommit med begäran om att entledigas från 
uppdraget som ersättare i äldre- och omsorgsnämnden. 

Eva-Lotta Hadzimuratovic (S) har inkommit med begäran om att entledigas 
från uppdraget som ersättare i äldre- och omsorgsnämnden. 

Vid kommunfullmäktiges sammanträde den 25 september 2023 utsågs den 
tidigare ersättaren i äldre- och omsorgsnämnden Marie-Louise Trollegård (SD) 
till ny ledamot i nämnden efter Riitta Holmblad (SD) som entledigades vid 
samma sammanträde. Valberedningen har därför att återkomma med förslag 
om ny ersättare efter Trollegård (SD). 

 

Expedieras till: 
Lönekontoret 
Äldre- och omsorgsnämnden  
Enheten för demokratistöd 
Den valde ersättaren 

 



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 75 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 

Kf § 229 Dnr 2022/00357 

Entledigande av Gunilla Nilsson (C) samt fyllnadsval i 
utbildningsnämnden 
  

Kommunfullmäktiges beslut 

1. Kommunfullmäktige beslutar att entlediga Gunilla Nilsson (C) från 
uppdraget som ledamot i utbildningsnämnden. 

2. Till ny ledamot efter Nilsson (C) utses Amanda Henrysson (C). 

Bakgrund 

Gunilla Nilsson (C) har inkommit med begäran om att entledigas från 
uppdraget som ledamot i utbildningsnämnden. 

 

Expedieras till: 
Lönekontoret 
Utbildningsnämnden 
Enheten för demokratistöd 
Den valde ersättaren 

  



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 76 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 
Protokollsbilaga 1 – Omröstning § 205 
 

Namn och parti JA NEJ Avstår Frånv. 

Johan Abrahamsson (M) X    

Anette Karlsson (M) Amin Safar (M) X    

Henrik Karlsson (M) X    

Sara Swahnström (M) X    

Henrik Andersson (M) X    

Sten Bergheden (M) X    

Liselotte Andersson (M) X    

Göte Andersson (M) X    

Anders Bredelius (M) X    

Ola Jonegård (M) X    

Yvonne Gogolin (M) X    

Richard Thorell (M) X    

Katarina Ahlgren Brydzinski (M)  
Magnus Runersjö (M) X    

Urban Claesson (M) Lena Mejstedt (M) X    

Malin Olsson Lundqvist (M) X    

Anders Svensson (M) X    

Elin Abrahamsson (M) X    

Daniel Lång (M) Jonny Odhner (M) X    

Börje Andersson (M) Sven Karlsson (M) X    

Johan Magnusson (M) X   
 

John-Gunnar Nilsson (M) X    

Anders Karlsson (C) X    

Jan Wahn (C) X    

Therese Boman Nordlie (C) X    

Sven-Inge Eriksson (KD) X    

 

  



 

Kommunfullmäktige 
sammanträdesprotokoll 
Sammanträdesdatum 
2023-10-30 

Sida 77 
 

 

 
Justerandes sign Utdragsbestyrkande 
  

 

Kommunfullmäktige 
Protokollsbilaga 1 – Omröstning § 205 (forts.) 
 

Namn och parti JA NEJ Avstår Frånv. 

Ida Ekeroth Clausson (S)        X   

Janne Jansson (S)  X   

Linnéa Wall (S)       X   

Sebastian Ekeroth Clausson (S)  X   

Anita Olausson (S)  X   

Leif Udéhn (S)                X   

Nils Farken (S)  X   

Ola Bertilsson (S)  X   

Leif Andersson (S) William Friedlitz (S)  X   

Lillemor Ågren (S)  X   

Anton Johnsson (S) Marie Molin (S)       X   

Gun-Britt Alenljung (S)                         X   

Marianne Johansson (S)             X   

Ninni Larsson (S)                 X   

Linda Fröberg (S)  X   

Lisa Wallenstein (V)   X  

Marie Engström Rosengren (V)    X  

Britta Wänström (V)          X  

Bo Heijl (SD) X    

Pontus Ragnarsson (SD)    X 

Joakim Wahlström (SD) X   
 

Gudrun Sjöberg (SD)    X 

Beatrice Barck (SD)    X 

Karin Reboli (M) ordf. X    

Summa 28 15 3 3 
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